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Прачытай сам i перадай другому.

ТАМ, ЗА ОКЕАНОМ

В организации сейчас, как рассказала 
Ольга Игоревна, 450 человек, работающих 
на предприятии, и 82 пенсионера-ветерана. 
Да, знавала первичка и лучшие времена. Но, 
как любит говорить Бритикова, если делать, 
то будет сделано: надо прилагать все усилия 
и продолжать во что бы то ни стало строить 
свободное гражданское общество.

– Ольга Игоревна, прежде всего о 
Всебелорусском народном собрании: вам 
удалось туда делегировать кого-то из чле-
нов профсоюза?

– Нет.
– А вы пытались это сделать?
– И не пытались. Дело в том, что делегата 

от «Нафтана» быстро озвучило начальство. 
Его кандидатуру точно не выбирали на собра-
нии трудовых коллективов. Это заместитель 
генерального директора по идеологии Сергей 
Иванович Евтушко, он же курировал пред-
выборную кампанию Лукашенко.

– В каких условиях сейчас находится 
независимый профсоюз «Нафтана»? На вас 
сильно давят?

– Конечно, члены нашего профсоюза 
испытывают давление внутри предприятия, 
которое оказывается с совершенно опреде-
ленной целью – чтобы они из нашего про-
фсоюза вышли.

– Вас, кстати, пускают на предприятие?
– Мы активно боремся за это. Но пока у 

нас нет возможности попасть ни на рабочие 
места, ни в заводоуправление – руководство 
«Нафтана» нас полностью игнорирует. А если 
мы и получаем ответы на свои заявления, 
то это унизительные отписки. С сентября 
мы, например, пытаемся создать комиссию 
по трудовым спорам, чтобы иметь возмож-
ность обжаловать действия нанимателя вну-
три предприятия, не обращаясь в суд. Но 
последнее письмо от администрации было 
сформулировано так: «Создание комиссии по 
трудовым спорам не представляется возмож-
ным». Точка. Без указания причин.

– Члены независимого профсоюза под-
вергаются на предприятии наказаниям, 
штрафам?

– На «Нафтане» много стимулирующих над-
бавок – например, за профессиональное мастер-
ство. Она устанавливается на год. Так вот мно-
гие члены независимого профсоюза в этом году 
были лишены этой надбавки. Хотя мастерство, 
как вы понимаете, у них никуда не делось.

– Как вы оцениваете сейчас экономиче-
ское положение «Нафтана»?

– Мы его всегда оцениваем как сложное.
– Как сейчас, после увольнения с долж-

ности заведующей отдела, чувствуете себя 
лично вы? Ваша судьба мало того, что сде-
лала крутой поворот, но, подозреваю, вооб-
ще сильно усложнилась.

– Усложнилась. Работа в профсою-
зах – совершенно новый вид деятельности. 
Приходится быстро учиться. И еще, как я 
говорю, мы не привыкли жить в нелюбви, 
понимаете?

– Не совсем, объясните.
– Новополоцк – маленький город, мы 

по большому счету семья. Все конфликты в 
трудовом коллективе мы давно привыкли 
решать по-человечески. А сейчас они реша-
ются руководством с точки зрения буквы и 
цифры, то есть сухо и отстраненно. За буквой 
и цифрой уже никто не хочет видеть чело-
века. Но есть и оборотная сторона: у людей 
вдруг открылись глаза на своих непосред-
ственных руководителей. Которым, впрочем, 
тоже сейчас сложно. Но каждый из них име-
ет возможность выбора: быть человеком и 

гражданином либо превратиться в букву и 
цифру.

– Мне кажется, что вас поддерживает 
гораздо больше людей, чем номинальный 
состав независимого профсоюза «Нафтана».

– Это не кажется, это так и есть на самом 
деле! Хотя немногие решаются действо-
вать открыто, потому что видят, что члены 
независимого профсоюза стали объектами 
репрессий. А город маленький, рынок труда 
узкий. Мы это понимаем.

– Но какие же мужественные люди ваши 
450 членов профсоюза! И, главное, их все-
таки не увольняют. Как вы это можете объ-
яснить?

– Попытки предпринимаются. Но уво-
лить их не за что – они профессионалы. Хотя, 
понятно, что незаменимых нет, но сколько сил 
нужно потратить на подготовку нормального 
специалиста! Опыт ценится везде. Хотя людям 
и пытаются внушить, что их держат на работе 
только из жалости: «Я тебе дал зарплату, я тебе 
дал работу – поэтому молчи и терпи».

(Окончание на 2-й стр.)

СТОП-КАДР

Ольга БРИТИКОВА:
«В августе мы еще были как тот дурак, страху не знающий»

В минувшее воскресенье 
солидарность с Беларусью выражали 

люди в разных уголках мира

Затем огромный снимок «Салідарнасць» под 
рубрикой СТОП-КАДР («Салідарнасць-170-А») с 
текстовкой под снимком.

Справа поставить файл «Слова-1400-А» со 
снимками всех спикеров.

Они – с нами!
Рафал ТШАСКОВСКИЙ,

мэр Варшавы, экс-кандидат в Президенты Польши:
– С 9 августа 2020 года, ког-

да прошли фальсифицированные 
выборы, в Беларуси продолжают-
ся протесты. Несмотря на задер-
жания, пытки и даже смертель-
ные случаи, белорусы и белоруски 
все еще борются за достоинство, 
свободу и демократию. Мы с 
вами!

Дмитрий КУЛЕБА,
министр иностранных дел Украины:

– Украина подтверждает свою 
солидарность с белорусским наро-
дом в его стремлении постро-
ить действительно независимую, 
суверенную, демократическую и 
европейскую Беларусь, которую не 
будет поглощать Россия. Белорусы 
должны иметь право решать свое 
будущее.

Кришьянис 
КАРИНЬШ,

премьер-министр Латвии:
– Латвия вместе с белорусским 

народом в его законных требо-
ваниях об основных свободах и 
демократии, а также свободных и справедливых выборах.

Гитанас 
НАУСЕДА,

Президент Литвы:
– Литовцы знают, что значит 

бороться за свободу. Литва реши-
тельно поддерживает стремление 
белорусского гражданского общества жить в свободной и 
демократической стране!

Йеппе КОФОД,
министр иностранных дел 

Дании:
– Дания – вместе с народом 

Беларуси в мирной борьбе за сво-
боду и демократию.

Бюро Госдепартамента США
 по Европе и Евразии:

– Сегодня и каждый день мы вместе с Беларусью в 
борьбе за демократию, свободу и справедливость. Мы воо-
душевлены тем, что белорусы выходят на мирные демон-
страции за то, чтобы их голоса были услышаны, и за право 
определять свое будущее.

Белорусы Бостона 
присоединились к 

международному Дню 
солидарности с Беларусью 
и приурочили свою акцию 
ко дню рождения Тадеуша 
Костюшко – национального 
героя Беларуси, Польши и 

США.

Специально к этому 
событию сенатор от штата 

Массачусетс Эд Марки 
прислал белорусам Бостона 
письмо, в котором выразил 

свою поддержку нашему 
народу, борющемуся за 

свободные выборы и права 
человека.

Один из лидеров протестного движения на ОАО «Нафтан» Ольга Бритикова, та самая женщина, которая смогла смело и красиво во всеуслышание сформулировать 
требования рабочих к власти после президентских выборов 9 августа, недавно избрана председателем первичной организации независимого профсоюза «Нафтана». 

У міжнародны 
Дзень салідарнасці 

з Беларуссю 
кіраўнікі 

дыпламатычных 
місій Еўрасаюза  

ў Мінску сустрэліся 
з блізкімі 

беларусаў, забітых 
падчас пратэстаў,  

і роднымі  
некалькіх 

палітвязняў.

ПЕРСОНА

ИСКРЕННИЕ СЛОВА
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Ложь, насилие, гибель людей – разве можно  
в этой ситуации оставаться в стороне?

Наталья Абрашина-Жадаева – доктор физико-математических наук, профессор кафедры высшей математики и математической физики БГУ, член основного состава Координационного 
совета, а также делегат альтернативной площадки «Сход». Именно такая инициатива была создана как своеобразная альтернатива Всебелорусскому народному собранию.

О своей принципиальной позиции и происходящем в стране Наталья Абрашина-Жадаева высказывается в интервью «Народной Воле».

(Окончание. Начало на 1-й стр.)
– Какой средний возраст членов 

независимого профсоюза?
– Возрастной состав разный. Но 

меня страшно радует, даже окрыляет, 
что у нас есть костяк рабочих, которым 
от 25 до 35 лет. Молодежь выросла и 
сформировалась уже в новое время, у 
них обостренное чувство справедливо-
сти, и я горжусь тем, что мы вместе, 
что я имею возможность стоять рядом 
с этими людьми, потому что они – наше 
будущее.

– А что в городе? Вам в спину обид-
ное слово никто не бросал?

– Наоборот. Многие выражают слова 
поддержки. Либо – незнакомые люди – 
не реагируют никак. И еще я вижу, что 
люди мучаются от того, что не могут 
выступить открыто, по совести. А дру-
гой раз слышу: «Удивительно, но ты 
выглядишь отдохнувшей». А я понимаю, 
почему (хотя мой рабочий день длится 
теперь до позднего вечера). Потому что 
моя совесть чиста!

– Вы всегда, Ольга Игоревна, были 
общественницей?

– Нет, абсолютно. Я интроверт. 
Раньше, если был выбор, идти или не 
идти, общаться или не общаться, я 
всегда выбирала второе: не идти, не 
общаться.

– И что же вас сформировало? Из 
какой вы семьи?

– Мама у меня ветеран «Нафтана», 
всю жизнь проработала на предпри-
ятии. Отец, к сожалению, очень рано 
ушел из жизни, мне было всего полтора 
года. Так что сформировала меня мама. 
Она очень поддерживает меня и сейчас. 
Часто говорит: «Мы всю жизнь прожи-
ли на коленях». И мне удивительно, что 
очень пожилые люди возраста 78–80 лет 
стоят на стороне перемен. Я вижу, что 
выборы 2020 года объединили в одном 
порыве очень разных людей. Конечно, 
есть семьи, где разлад пошел по поли-

тическим причинам. Но большинство 
народа – в едином порыве.

– А что говорят в городе про зем-
лячку Наталью Кочанову? Обсуждают 
ее выступления?

– Она никогда не была предметом 
нашего интереса. Впрочем, до выборов, 
признаться, мы политикой мало интере-
совались. И теперь есть чувство вины, что 
мы проспали, что сами позволили много 
лет с собой так унизительно обращаться. 
Раньше как думали? «А, что там от меня 
зависит…» Инакомыслящие были в мень-
шинстве. Зато было много равнодушных, 
неактивных, которые не «за», но и не 
«против». А с лета 2020 года ситуация 
круто изменилась. Лично у меня впервые 
появилось ощущение, что за перемены 
голосует абсолютное большинство наше-
го общества. И это чувствовалось даже 
в наших маленьких городах Полоцке и 
Новополоцке. Как-то Виктор Дмитриевич 
Бабарико сказал, что нельзя сфальсифи-
цировать большинство. И вот именно это 
ощущение и появилось летом: нас – боль-
шинство. И мы светлые люди! И вдруг 
такой каток беззакония...

– Какие у вас надежды на будущее?
– Я безудержный романтик с верой 

в людей. Почему-то в августе казалось, 
что сейчас мы громко и твердо заявим 
о своем возмущении – и власть нас 
услышит. Как я говорю: мы еще были 
как тот дурак, страху не знающий, – 
есть в моем лексиконе такая поговорка. 
Казалось, что достаточно четко доне-
сти свои требования – и власть к нам 
прислушается. Руководители «Нафтана» 
были тоже тогда растеряны. Нас было 
очень много, и что с нами делать, они 
не знали. А потом началось давление 
«на хлебушек» – на зарплату. А люди 
привыкли жить в условиях застойной 
стабильности: у них накопились долги 
– кредиты, рассрочки… Статус в конце 
концов. И это людей стало сдерживать 
от выступлений.

– А из Вильнюса с вами никто не 
связывался?

– Контакты периодически были. Но я 
плохо принимала указания и советы от 
Координационного совета. Многие вещи 
были преждевременны: например, объ-
явление общенациональной забастовки 
26 октября. Ее легко назначить тому, кто 
там, вдалеке, и не владеет четкой ситуа-
цией на местах. Да, в обществе есть про-
тестные настроения, и есть протестное 
движение. И это разный массив людей, 
разное их количество. Пока что у нас 
мало людей, которые готовы действовать. 
Поэтому, когда из Вильнюса, не зная чет-
кой ситуации на местах, мне говорят, 
что мы должны сделать, я воспринимаю 
это тяжело. Хотя нам всем хочется пере-
мен, и я с великим уважением отношусь 
к лидерам, которые сейчас работают в 
Вильнюсе, но многие вещи я не могу 
принять. И желания уехать у меня не 
было никогда. Тем более оторваться от 
предприятия… Это бы значило сдаться.

– А вас не пытались вытолкнуть? 
– Боюсь сглазить. Наверное, все сво-

бодные ангелы прилетают и берегут меня. 
Но такова ситуация маленького городка. 
Знаете, я ведь была независимым наблю-
дателем на 20-м избирательном участке 
Новополоцка. В первый же день досроч-
ного голосования меня с участка изгна-
ли почти со скандалом. Приехала домой, 
припарковала машину во дворе и поду-
мала: «У меня чистая совесть. Лучше я 
буду мести двор, чем наступать на голос 
собственной песне». И вдруг сказала себе, 
что весной при любых обстоятельствах 
посажу здесь кусты гортензии. Причем, я 
человек, у которого нет дачи, который в 
принципе ничего никогда не выращивал. 
Но вот такой порыв. И теперь разговари-
ваю с вами и смотрю в окно как раз на 
то место, где в будущем будут расти мои 
цветы.

Елена МОЛОЧКО.

ОТКРОВЕННЫЙ РАЗГОВОР

– Наталья Григорьевна, вы зареги-
стрировались на независимой площадке 
«Сход». Что это значит?

– «Сход» – это площадка для открытого 
и гласного обсуждения актуальных проблем 
страны. Будут формироваться группы по 
важным темам, наладится их обсуждение с 
последующим вынесением на общее собра-
ние и с принятием определенных резолю-
ций. Моя цель – обсудить вопросы, касаю-
щиеся высшего образования. Руководители 
вузов, я считаю, должны избираться на уче-
ном собрании, а не назначаться сверху. При 
этом хочу отметить: чиновники так часто 
увлекались реформированием образования, 
что теперь было бы хорошо начать работу с 
горизонтальных экспертных комиссий, что-
бы осознать, что мы имеем в сухом остатке, а 
потом принимать какие-то решения.

– Вы – доктор наук, профессор государ-
ственного университета и член основного 
состава Координационного совета. Когда 
начались массовые аресты, не было жела-
ния уехать?

– Ложь, насилие и гибель людей – разве 
можно в этой ситуации оставаться в сторо-
не и изменить своим моральным принци-
пам? Поэтому и вошла в основной состав 
Координационного совета с надеждой на 
диалог с властью. Уехать? Нет, такого жела-
ния не было. Были времена, когда нас с 
мужем приглашали работать в США, Чехию, 
Москву, но мы остались здесь. А сейчас тем 
более никуда не уеду, пусть никто такой 
мысли не вынашивает! Не дождутся!

– В послании к избирателям вы напи-
сали: «Сделаем Беларусь страной для жиз-
ни, где действуют законы и нет места 
автократии во власти и насилию; где соз-
даются условия для развития образова-
ния, науки, культуры и спорта, работа-
ет социальный лифт, а не принцип назна-
чений лояльных или «свояков». Почему у 
нас социальный лифт не работает? Что 
нужно менять и как?

– Наделив чрезмерными полномочиями 
одного человека, мы таким образом позво-
лили ему постепенно из ранга руководителя 
перейти в ранг начальника, а затем стать 
«царственной особой». Со временем пошел 
процесс «назначенства» на должности, исхо-
дя из лояльности к правителю. Социальный 
лифт зачах. Чтобы переломить ситуацию, 
нужно изменить некоторые положения в 
Конституции, особенно те, которые касают-
ся полномочий и сроков президентства.

– На ваш взгляд, нужно ли нам соци-
ально ориентированное государство? Я 
имею в виду прежде всего бесплатную 
медицину, образование?

– Для малообеспеченных граждан и пен-
сионеров, конечно, должен быть обозначен 
тот минимальный перечень помощи, кото-
рый не ущемлял бы их прав. А остальные 
услуги – по ценам, доступным для средне-
обеспеченных семей. Доступность платного 
высшего образования должна увязываться с 
учетом спроса на рынке труда.

– Что в новой Беларуси стоит сохра-
нить в образовании, а что убрать?

– Что касается нововведений, то, счи-
таю, к ним можно будет перейти только 
после глубокого анализа состояния дел в 

науке, образовании и технологиях, кото-
рые нельзя рассматривать в отрыве друг 
от друга.

После печальных событий, происшедших 
в стране, следует вслух говорить о защищен-
ности студентов и преподавателей в различ-
ных ситуациях. Например, в высшем обра-
зовании остро стоит вопрос с контракта-
ми работников. Это дамоклов меч, который 
меньше всего учитывает профессиональные 
качества людей, а больше всего проверяет их 
на преданность власти.

– Вы очень активно обращаетесь к 
Лукашенко на своей странице в «Фэйсбуке». 
Не боитесь оказаться репрессированной?

– Если какой-то процент адекватности у 
него все же есть, то он прочтет и задумает-
ся. А если нет, то боюсь не столько за себя, 
сколько за нашу молодежь, за наших студен-
тов. У них вся жизнь впереди, и я не хочу, 
чтобы их судьбы были искалечены, не хочу, 
чтобы они покидали Беларусь.

– Помнится, в начале сентября вас 
вызывали на допрос в Следственный 
комитет. По какому поводу? Что говорили?

– Вызывали на допрос в качестве свиде-
теля по уголовному делу в связи с созданием 
того же Координационного совета, который 
власти посчитали антиконституционным. 
Взяли подписку о неразглашении, поэтому 
оставлю без комментариев.

– Вы подписывались под обращением 
«Навукоўцы супраць гвалту». Было собра-
но более двух тысяч подписей. Чем закон-
чилось? Куда отправляли документ?

– Инициированное после событий 9 авгу-
ста 2020 года обращение с требованием оста-
новить насилие и освободить всех политза-
ключенных и демонстрантов подписали поч-
ти три тысячи ученых со всей страны. Там 
стоит и моя подпись. Обращение, насколько 
мне известно, не отправляли никуда, просто 
повесили в интернете для всеобщего озна-
комления.

– Как реагировало на это правитель-

ство, руководство министерства, Академии 
наук, университета?

– Мне не известна реакция на самом вер-
ху, но знаю, что руководство Академии наук 
затеяло аттестацию сотрудников. Возможно, 
полагали, что смогут «неугодных» уволить 
– не вышло, у «неугодных» показатели ока-
зались достаточно высокие. Так что руко-
водству пришлось задействовать вариант 
непродления контрактов.

Замечу: у разумных руководителей всё 
прошло спокойно, и в институтах оста-
лись толковые ученые, которые работают 
и сегодня. Но есть проблема с моло-
дыми сотрудниками, например Ильей 
Карусейчиком. 5 февраля он вышел на 
свободу после отбывания 15-суточного 
административного ареста. Как на дли-
тельное его отсутствие посмотрит руко-
водство – не знаю. Илья один из лучших 
моих студентов – выпускников физиче-
ского факультета, а теперь талантливый 
ученый. Настоящий патриот своей стра-
ны, ученый в передовой области кванто-
вой оптики, человек, стремящийся сози-
дать и создавать новое во всех сферах. И 
сейчас, когда он оказался репрессирован-
ным, всякое может быть. Я уже говорила, 
что очень не хочу, чтобы лучшие наши 
ребята уезжали из страны!

– Какая у вас позиция в отношении так 
называемого Всебелорусского народного 
собрания?

– Как вы думаете, почему в интернете оно 
подвергается массовой критике? Народ же 
всё видит – и для чего оно проводится, и кто 
будет в нем участвовать, и какие могут быть 
последствия от решений…

– Какое решение или указ Александра 
Лукашенко вас возмутил больше всего?

– В сентябре выступление Александра 
Лу ка шенко перед прок у рорскими 
работниками, где было заявлено, что 
«иногда не до законов». Значит, жить 
можно и «по понятиям»? Разве такое 

заявление может не возмутить? Причем 
слушали его тогда прокурорские работ-
ники, которые должны безукоризнен-
но осуществлять надзор за исполнени-
ем законов, а проглотили такое молча, 
словно воды в рот набрали! Был и ряд 
других выступлений Лукашенко перед 
силовиками, но я даже цитировать не 
хочу. Печально, что гражданское обще-
ство закрывает на это глаза.

– Вы также писали в «Фейсбуке» о том, 
что Лукашенко очень часто меняет руко-
водителей ведомств. На ваш взгляд, зачем 
ему это нужно?

– У меня сложилось впечатление, что 
Александр Лукашенко не доверяет команде, 
с которой работает, поэтому у него выбор 
один – тасовать кадры. Конечно, возможно, 
это еще и страх предательства или появле-
ния конкурента. Многие его решения лише-
ны вообще всякого смысла…

– Как вы оцениваете действия власти в 
отношении пандемии?

– Негативно. Во-первых, отсутствует 
достоверная информации, что провоци-
рует панические настроения у населения. 
Во-вторых, не было предложено страте-
гии, вызывающей доверия со стороны 
общества, по мерам сдерживания эпи-
демии. Да и сегодня остаются вопросы, 
связанные как с экстренной госпитали-
зацией зараженных, так и с вакцинацией 
населения.

– Глава Академии наук Владимир 
Гусаков заявил, что «роль науки – быть с 
властью». Что думаете по этому поводу?

– У нас педагоги или экономисты-аграр-
ники имеют широчайший профиль. Тот же 
Гусаков «и швец, и жнец, и на дуде игрец». 
Придет время, и об этом много будет напи-
сано! А наука должна служить не власти, а 
обществу в целом, стране. Власть меняется, 
наука не должна подстраиваться под каждо-
го нового правителя.

Фира РАЗУМОВСКАЯ.

ПЕРСОНА

Ольга БРИТИКОВА:
«В августе мы еще были как 

тот дурак, страху не знающий»

Андрэй ДЗМІТРЫЕЎ:
«Народнае ў гэтым сходзе 

толькі тое, што ён аплачваецца 
з народных грошай»

Адзін з лідараў кампаніі «Гавары праўду» распавёў «Народнай Волі», 
чаму ён не пойдзе на Усебеларускі народны сход.

З ПЕРШЫХ ВУСНАЎ

– Запрашэнне на сход 
мне прыйшло, але рашэн-
не ў кампаніі прымалі 
калегіяльна, – кажа Андрэй 
Дзмітрыеў. – Найперш трэ-
ба сказаць, што напярэдадні 
мы даслалі ў аргкамітэт па 
падрыхтоўцы Усебеларускага 
народнага сходу тры свае пра-
пановы, для таго каб зрабіць 
гэтае мерапрыемства не про-
ста інструментам падтрымкі 
чыноўнікамі Лукашэнкі, а ўсё-
такі пляцоўкай, дзе магчыма 
весці пэўны дыялог.

Наша першая прапанова – 
унесці працэдуру вылучэння 
на сход кандыдатаў ад наро-
да шляхам збору подпісаў. 
Другое – прапанавалі сумесна і 
адкрыта фарміраваць парадак 
дня мерапрыемства. Трэцяе 

– мы хацелі, каб у аргкамітэт 
былі ўключаны структу-
ры грамадскіх арганізацый і 
апазіцыйных партый.

Калі б былі выкананы 
хаця б гэтыя тры ўмовы, то 
сход мог бы стаць пляцоўкай 
для дыялогу, дзе можна было 
б абмеркаваць перспекты-
вы развіцця краіны. Але ўсе 
нашы прапановы былі цалкам 
праігнараваны.

– Ці будзеце вы ў такім 
выпадку браць удзел у гэтым 
форуме?

– Мяне запрасілі нават 
без права голасу, без пра-
ва выступіць на роўных. 
Сход становіцца пляцоўкай 
дэманстрацыі падтрымкі 
Лукашэнкі, а мы не 
падтрымліваем тую палітыку, 

што праводзіцца сёння ў краіне. 
Таму на сход я не пайду.

На яго, магчыма, вар-
та было б ісці, калі б можна 
было выступіць з трыбуны. 
А зараз рэжым проста хоча, 
каб прадстаўнікі апазіцыі 
папрысутнічалі на мерапрыем-
стве ў якасці мэблі. Такая пер-
спектыва мяне не вабіць.

Не выключаю, што зараз 
прапагандысты пачнуць 
трубіць у сваіх СМІ, што 
апазіцыя, маўляў, адмовілася 
ісці на дыялог, але, паўтаруся, 
да дыялогу гэтае мерапрыем-
ства не мае ніякага дачынен-
ня. Сёння паміж грамадствам 
і тымі, хто пры ўладзе, ідзе 
раскол. І каб яго зменшыць, 
трэба не фэйкавыя мерапры-
емствы праводзіць, а на самай 
справе пачынаць размову 
аб будучым Беларусі. Мы да 
такой размовы гатовы. Іншы 
бок спрабуе яе падмяніць 
дарагімі, але бессэнсоўнымі 
мерапрыемствамі. Не бачу сэн-
су гэта падтрымліваць.

– На ваш погляд, навошта 
наогул праводзіць такі гран-
дыёзны форум?

– Па сутнасці гэта другая 
інаўгурацыя Лукашэнкі, спроба 
даказаць, што ў яго ёсць народ-
ная падтрымка. Хаця дэ-факта 
народнае ў гэтым сходзе толькі 
тое, што ён аплачваецца з народ-
ных грошай.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.
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Наскок дырэктара 
Ігара Ляшэнкі  
на рабочых

Ігар БАРЫСАЎ:
«Я не іду»

Прэзідыум БСДП лічыць, што Усебеларускі народны  
сход з’яўляецца кансультацыйным мерапрыемствам 
прыхільнікаў дзеючай улады, аднак не беларускага  

народа і не палітычных партый.

Право на сопротивление угнетению
Иван ПЛЯХИМОВИЧ, кандидат юридических наук, доцент конституционного права

ТЫМ ЧАСАМДжеральд СТЕЙБРОК,
Генеральный секретарь Всемирной 

организации против пыток:
– Такое жестокое обращение с 

большим количеством белорусов, 
которое с уверенностью можно 
назвать пытками, отвратительно 
по своим масштабам. Учитывая его 
систематичность и масштабность, 
оно явно свидетельствует о престу-
плении против человечности.

СЛОВО УЧЕНОГО

В любом государстве законодательство 
закрепляет за человеком его права, другие 
юридические нормы и предусматривает спо-
собы их защиты на случай нарушения. К 
таким способам могут относиться обраще-
ния в суды, иные госорганы, международ-
ные организации. 

Но бывает, что в государстве установ-
лен авторитаризм, и лица, находящиеся у 
власти, преследуют одну цель – удерживать 
эту власть любыми средствами. Пользуясь 
административными ресурсами, они нару-
шают те юридические нормы, реализация 
которых препятствует их господству, и 
блокируют все способы правовой защиты. 
Чаще всего это нормы о выборах, рефе-
рендумах, политических и личных правах 
человека. Зависимые от правителя суды и 
другие органы фиктивно рассматривают 
дела о защите таких норм, а решения меж-
дународных организаций не выполняются. 
Авторитарной властью создается видимость 
законности, а попытки граждан или орга-
низованной оппозиции воздействовать на 
данную власть, наоборот, объявляются вне 
закона либо игнорируются. 

Существует ли способ исправления сло-
жившегося положения? Законом (писаным 

актом государства) он обычно не предусмо-
трен, но предусмотрен ли он правом?

Ответить на поставленные вопросы 
отрицательно – значит отказать праву в 
жизнеспособности, обязательности и зайти 
в юридический тупик. Получится, что право 
допускает собственное уничтожение.

Всякое право личности, народа включает 
в себя возможность его защиты, причем она 
должна быть достаточной для максималь-
но осуществимого восстановления действия 
права. В случае с авторитарной властью спо-
соб такой защиты существует, он известен 
науке и практике: это право на сопротивле-
ние угнетению. Исходя из правовой логики, 
данное право следует признавать в каждом 
государстве независимо от того, закреплено 

ли оно в законе, включая основной закон – 
конституцию. Его можно назвать правом на 
необходимую оборону в широком смысле.

Право на сопротивление угнетению при-
надлежит каждому гражданину государства, 
группе граждан и народу в целом. Допустима 
его реализация любым из этих субъектов.

Право на сопротивление угнетению охва-
тывает различные формы борьбы граждан и 
народа:

– применение силы;
– ненасильственное сопротивление, 

например проведение массовых мероприя-
тий, независимо от того, санкционированы 
ли они властями; отказ повиноваться, то 
есть выполнять акты органов государства и 
требования представителей власти; игнори-
рование государственных товаров и услуг; 
забастовки. Если забастовка проводится в 
рамках трудовых отношений, то работники 
вправе выдвигать требования лишь по эко-
номическим и социальным вопросам, входя-
щим в компетенцию нанимателя. Но в ходе 
забастовки, проводимой в порядке сопро-
тивления угнетению, допускается заявление 
и политических требований, включая сме-
щение авторитарного правителя.

Чтобы сопротивление было правомер-

ным, требуется соблюдение определенных 
условий:

– имеет место устранение властью кон-
ституционного строя, то есть систематиче-
ское или грубое нарушение должностными 
лицами конституционных принципов – наи-
более важных юридических норм;

– правомерность целей: народным сопро-
тивлением преследуется цель понудить власть 
к соблюдению конституционных принципов 
или сместить представителей авторитарной 
власти и привлечь их к ответственности;

– соразмерность (пропорциональность): 
народное сопротивление должно быть сораз-
мерным, адекватным антиправовым мерам 
авторитарной власти, не превышать преде-
лов необходимого сопротивления.

Допускается прибегать к сопротивлению, 
если другие способы защиты права невоз-
можны или неэффективны.

Как определено ч.2 ст.3 белорусской 
Конституции, любые действия по измене-
нию конституционного строя и достижению 
государственной власти насильственными 
методами, а также путем иного наруше-
ния законов наказываются согласно зако-
ну. Однако приведенная норма не запреща-
ет сопротивления угнетению; она налагает 

запрет, наоборот, на действия по узурпации 
власти, в том числе ее удержанию в наруше-
ние Конституции.

Право на сопротивление угнетению закре-
плено в преамбуле Всеобщей декларации прав 
человека, принятой Генеральной ассамбле-
ей ООН, а также в конституциях Германии, 
Греции, Словакии, Азербайджана и некоторых 
других стран. Согласно ст.32 Основного зако-
на Словакии, «граждане имеют право оказы-
вать сопротивление каждому, кто посягает 
на осуществление демократических прав и 
свобод человека и гражданина, предусмотрен-
ных настоящей Конституцией, если деятель-
ность конституционных органов и действен-
ное использование средств, предусмотрен-
ных законом, оказываются невозможными». 
Греческая Конституция в ч.4 ст.120 гласит: 
«Соблюдение Конституции вверяется патрио-
тизму греков, которые правомочны и обязаны 
оказывать сопротивление всеми средствами 
любой попытке ее насильственной отмены».

Наш Основной закон не содержит подоб-
ных формулировок. Необходимо включить 
их в новую Конституцию. Но даже в нынеш-
ней Конституции Беларуси право на сопро-
тивление угнетению следует из закрепленно-
го в ст.7 принципа верховенства права.

Сяргей КАЛЯКІН:
«Змагацца з ахоўнікамі  
за мікрафон я не хачу»

Беларуская партыя левых «Справядлівы свет» адмовілася  
ад удзелу ў так званым Усебеларускім народным сходзе,  

які адбудзецца 11–12 лютага.
«Народная Воля» з гэтай нагоды задала некалькі пытанняў  

лідару партыі Сяргею Калякіну.

– Сяргей Іванавіч, ваша імя ёсць 
у спісах тых, каго паклікалі ў Палац 
Рэспублікі...

– Так, я атрымаў запрашэнне. 
Спачатку па тэлефоне, а потым на элек-
тронную пошту. Дакладней, гэта пар-
тыя атрымала запрашэнне, таму што 
запрашалі не грамадзяніна Калякіна, а 
старшыню партыі.

– Партыя сказала: «Не!» Можаце 
растлумачыць, чаму?

– Я лічу, што там няма чаго рабіць па 
шэрагу прычын.

Па-першае, калі мне патэлефанавалі 
з запрашэннем, я адразу запытаўся: ці 
будзе магчымасць выступіць? З адка-
зу зразумеў, што выступіць не дадуць. 
Значыць, прапаноўваецца ўдзельнічаць 
у якасці статыста і сваёй прысутнас-
цю ўжо як бы згаджацца з усім тым, 
што там будзе адбывацца. Але мы, 
напрыклад, абсалютна не згодны з 
планамі сацыяльна-эканамічнага 
развіцця на пяць гадоў, якія там будуць 
абмяркоўвацца. Таму што прапануец-
ца, груба кажучы, зацягванне паясоў і 
практычна адсутнасць развіцця нашай 
краіны. Ну і па іншых пазіцыях, якія 
там будуць абмяркоўвацца, у нас ёсць 
пытанні... Ужо чуюцца размовы пра тое, 
што нібыта не патрэбна ніякая рэформа 
Канстытуцыі і гэтак далей.

Улада разумее, што мы маем іншы 
пункт гледжання, але разам з тым выка-
зацца нам не дадуць.

Па-другое, фарміраванне скла-
ду гэтага сходу, на мой погляд, пару-
шае правы палітычных партый. І нам 
прапаноўваюць пагадзіцца з тым, 
што мы патрапім туды праз чорны 
ўваход. Хоць паводле заканадаўства 
палітычныя партыі атрымліваюць 
квоту і самі павінны дэлегаваць сваіх 
прадстаўнікоў на падобнага кшталту 
сходы. Гэтага не зроблена, дэлегаты 
наогул абраны па-за ўсталяваным зако-
нам парадкам, парушана легітымнасць. 
Таму ўдзельнічаць ва ўсім гэтым, я 
лічу, немэтазгодна.

– Ці не баіцеся, што потым у ваш 
бок паляціць шмат папрокаў: маўляў, 
бачыце, мы ж іх запрашалі, а яны, 
такія-растакія, адмовіліся:

– Правільна вы кажаце. Але ўдзел ва 
Усебеларускім народным сходзе – гэта 
адно з тых пытанняў, якое, груба кажу-
чы, не мае ідэальных рашэнняў.

Дзяржаўная прапаганда будзе 
трубіць: іх запрашалі, а яны не пайшлі, 
значыць, не хочуць ісці на дыялог. Аднак 
мы тлумачым, што не адмаўляемся 
ўдзельнічаць у законным мерапрыем-
стве, дзе можна паўплываць на ход пад-
зей, на настроі тых, хто там прысутнічае. 
А проста быць у якасці мэблі або 
інтэр’еру – гэта не зусім правільна для 
палітычнай партыі.

Яшчэ раз хачу падкрэсліць: запраша-
юць туды не грамадзяніна Калякіна, а 
кіраўніка палітычнай партыі, якая сёння 
мае ўплыў на значную частку беларусаў. 
Удзельнічаць у тым, што потым пры-
нясе шкоду людзям, у тым ліку тым, 
хто нас падтрымлівае, асабіста я не лічу 
правільным і мэтазгодным.

– Беларуская апазіцыя традыцый-
на адмаўлялася ісці на БТ, таму што 
не было прамога эфіру. Калі верыць 
Лукашэнку, Усебеларускі сход будзе 
два дні транслявацца ў прамым эфіры. 
Значыць, можна падысці да любо-
га мікрафона і сказаць усё, што вы 
хочаце. І калі вас адцягне ад гэтага 
мікрафона кіраўнік АМАПа Балаба 
альбо намеснік міністра ўнутраных 
спраў Карпянкоў, то гэта ўбачыць уся 
краіна.

– Мікрафона ў зале можа і не быць – 
дагэтуль пытанне не вырашана. Ці яго 
будуць трымаць тыя, хто ведае, каму яго 
можна даваць. І ніхто вас не пачуе. А 
прамая трансляцыя будзе накіравана на 
трыбуну і чалавека, якога мы ўсе ведаем. 
Ёсць сцэнарый, я выдатна ўяўляю, як 
рыхтуюцца мерапрыемствы такога маш-
табу. Усё вызначана: хто будзе высту-
паць, каму дадуць слова, а каму не. Тым 
больш мне адказалі, што магчымасці 
выступіць не будзе.

А змагацца з ахоўнікамі за мікрафон 
я не хачу. Потым скажуць, што мы шалё-
ныя людзі, арганізавалі скандал і што 
нас у прыстойнае грамадства пускаць 
нельга.

Дарэчы, у нашай партыі ёсць і іншы 
пункт гледжання – што ісці трэба. Але 
ніхто не можа мне даць адказ на пытан-
не, што мы зможам вырашыць і змяніць, 
калі туды пойдзем. Таму яшчэ раз 
кажу: адказ на пытанне, ісці ці не ісці 
на Усебеларускі сход, не мае ідэальнага 
рашэння.

ПОЗИЦИЯ

РЭГІЁН

“Прэзідыум БСДП мяркуе, што 
пытанні па выхадзе з палітычнага 
крызісу не могуць разглядац-
ца на Усебеларускім народным 
сходзе праз неканстытуцый-
насць гэтага мерапрыемства і 
неўпанаважанасць яго ў пытанні 
прыняцця рашэнняў, – гаворыц-
ца ў адпаведнай заяве афіцыйна 
зарэгістраванай партыі. – Гэты 
сход не будзе спрыяць адзінству і 

кансалідацыі беларускага народа, 
а толькі ўзмоцніць супрацьста-
янне ўлады з народам. Прэзідыум 
БСДП падкрэслівае, што гатовы 
абмяркоўваць шляхі па выхадзе з 
палітычнага крызісу і стабілізацыі 
сітуацыі ў краіне. З улікам 
непрызнання міжнароднай 
супольнасцю парламента і 
Аляксандра Лукашэнкі ў якасці 
Прэзідэнта Рэспублікі Беларусь 
прапануе распачаць перамо-
вы для выхаду з палітычнага 
крызісу з лідарамі грамадскай 
думкі пры пасрэдніцтве АБСЕ, 
БСДП і іншых дэмакратычных 
палітычных партый. Да пачатку 
правядзення перамоў прапану-
ем у аднабаковым парадку рас-
пачаць амністыю грамадзянак 
і грамадзян, якія асуджаны па 
палітычных матывах і прызнаны 
праваабарончымі арганізацыямі 
палітвязнямі”.

Сяргей ЧЭРАЧЭНЬ:
«Сярод удзельнікаў 

мяне не будзе»
Кіраўнік партыі «Беларуская сацыял-дэмакратычная 

Грамада» патлумачыў сваю пазіцыю наконт 
Усебеларускага народнага сходу.

– Як экс-кандыдат у прэзідэнты, стар-
шыня партыі, бізнесмен і чалавек, які 
адказна ставіцца да сваіх слоў і ўчынкаў, 
я рабіў, раблю і буду рабіць толькі 
тое, што сапраўды неабходна для маіх 
выбаршчыкаў і нашай краіны, – гаворыць 
Сяргей. – Для тых, хто не зразумеў: мая 
партыя магла б разглядаць Усебеларускі 
народны сход як пляцоўку для абмену 
думкамі і абмеркавання плана развіцця 
Беларусі, але цяпер гэта немагчыма.

Я ўпэўнены, што прыйдзе час, калі абод-
ва бакі будуць вымушаны дамаўляцца, але 
гэта відавочна не сёння. Сёння апазіцыя і 
ўлада вельмі далёкія адзін ад аднаго і не 
гатовы вырашаць існуючыя праблемы.

Я заўсёды адкрыты да дыялогу і гато-
вы сумесна знаходзіць шляхі вырашэн-
ня складаных сітуацый. Усебеларускі 
народны сход не адлюстроўвае інтарэсаў 
маіх выбаршчыкаў і не дае магчымасці 
вырашыць праблему палітычнага, 
эканамічнага і сацыяльнага крызісу.

Я буду назіраць за мерапрыемствам, 
але сярод удзельнікаў мяне не будзе.

Марына КОКТЫШ.

У сеціве распаўсюдзілася стуж-
ка: новы дырэктар ААТ “Гродна 
Азот” Ігар Ляшэнка пераконвае 
рабочых паставіць свае подпісы 
пад зваротам супраць увядзення 
краінамі ЕС санкцый.

Пачаў ён з “даходлівага” 
аргумента:

– Паглядзеў штатны рас-
клад і ведаю, колькі ў нас лішніх 
людзей.

Праўда, якія людзі лішнія – аб 
гэтым ні слова. Людзі зашавяліліся, 
і адна з работніц запыталася: ці 
праўда, што тых, хто не падпіша 
гэты ліст, звольняць?

– Гэта мая асабістая 
пазіцыя. У нас наперадзе 
сур’ёзная барацьба, – адказвае 
дырэктар.

І як на пераканаўчы аргу-
мент сваёй асабістай пазіцыі 
абапіраецца на Біблію:

– Калі Ісус хлеб ламаў, ён 
кашы маннай не раздаваў чужым 
войскам, а дзяліўся толькі з 
тымі, хто быў з ім. Я зраблю 
дакладна таксама. Маё сумлен-
не чыстае.

Для тых, хто дрэнна раз-
умее альбо да каго не адразу 
даходзіць, дырэктар прыводзіць 
іншыя аргументы:

– Я прапаноўваю тым, хто 
не хоча, каб быў мір і парадак у 
нашай дзяржаве, пакінуць гэтае 
прадпрыемства.

Вось так, з наскоку, як гаспа-
дар, без усякіх там разжоўванняў 
і паўтораў. З’явіўся чалавек ледзь 
не з космасу і адразу рубануў. А 
запытацца, як вы тут жывяце, 
аб чым думаеце, з чым не згод-
ны, што будзем рабіць далей, 
каб паправіць справы, – гэта, 
вядома, дробязі.

Зрэшты, жнівень 2020-га 
паказаў, што стаўка ў адносінах 
улады да народа робіцца не на 
паразуменне, а на добра вядо-
мыя бальшавіцкія метады: хлус-
ню, прапаганду, запалохванне, 
рэпрэсіі, тэрор. І не думаю, што 
на тым жа “Гродна Азоце” нехта з 
тых, хто адмаўляецца ставіць свой 
подпіс, не разумее, з кім мае спра-
ву і на што гэтыя людзі здольны.

Але ёсць пытанні да дырэк-
тара. Навошта збіраць подпісы 
пад зваротам да краін ЕС, 
з якімі беларускія ўлады ні ў 
якіх хаўрусах не ўдзельнічаюць, 
палітыку якіх не прызнаюць і 
якія іх прызнаваць не хочуць? 
У Ляшэнкі ёсць адказ і на гэта:

– Вы разумееце, што санкцыі 
– гэта вайна? Вас адурылі дур-
манам пад назвай “санкцыі”, 
нібыта яны дапамогуць. Бо я 
бачу ўхмылкі тых, хто з намі 
размаўляе, заходнія банкіры 
паўнавартасна з намі праца-
ваць больш не будуць.

Аказваецца, са слоў таго ж 
Ляшэнкі, калі заўтра ўвядуць 
санкцыі, сыравіну давядзец-
ца набываць і пасля прадаваць 
праз пасрэднікаў. І такім чынам 
паскорыцца “працэс пагружэння 
прадпрыемства ў бездань”.

Выходзіць, што нам без 
іх дрэнна і нават немагчы-
ма. Але жыць па правілах 
цывілізаванага свету нам такса-
ма не падыходзіць, бо мы лепш 
за ўсіх ведаем, як трэба.

І ў заключэнне зусім шчыра:
– Я матэматык-эканаміст. 

Гатовы не эмоцыямі разважаць, 
я чакаю, калі нехта з апазіцыі 
сядзе са мной і раскладзе матэ-
матычную мадэль, з чаго нам ад 
гэтых дэструктыўных метадаў 
стане лепш.

Як гэта можна зразумець 
– як запрашэнне да дыялогу? 
Хаця неабавязкова. Але нават 
для матэматыка-эканаміста, калі 
ён кіруе 10-тысячным калек-
тывам, эмоцыі былі б зусім не 
лішнія. Бо як без іх разабрацца, 
чаму пад лістом аб непрызнанні 
Усебеларускага народна-
га сходу падпісаліся больш 
за 1300 азотаўцаў, а пад заявай 
праўладнага прафсаюза супраць 
санкцый – усяго каля 200 чалавек?

Такое часам здараецца, 
і гэта вялікая прыкрасць для 
кіраўнікоў пэўнага маштабу, 
якія народжаны руліць масамі, 
але зусім не разумеюць, што 
рабіць з вольнымі людзьмі.

Міхал КАРНЕВІЧ.
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ЗАКУЛИСЬЕПОСТАЦЬ

Крыж Эдуарда Зарыцкага
ПАМЯЦЬ

Таленавітым, высакародным, 
дасціпным застаўся ў памяці 
кампазітар, народны артыст 
Беларусі Эдуард Зарыцкі, з якім 
добры лёс падараваў мне няма-
ла сустрэч, творчых кантактаў, 
сумесных паездак. Зрэшты, з іх, 
шматлікіх, так бы мовіць, дзела-
вых вандровак, і пачыналіся нашы 
сяброўскія стасункі. 

У 1986 годзе Эдуард, якога ў 
колах творчай інтэлігенцыі про-
ста і сардэчна называлі Эдзікам, 
знайшоў мяне і прапанаваў ра- 
зам з ім і Яраславам Еўдакімавым 
выступаць па лініі тавары-
ства кнігалюбаў (была такая 
арганізацыя) з канцэртамі. Тады ён 
з сям’ёю жыў у Зялёным Лузе, неда-
лёка ад мяне. Якая мне адводзілася 
роля ў нашай тройцы? Чытаць вер-
шы. Якраз быў час гарбачоўскай 
перабудовы, як мне тады здава-
лася, «пара выгнання з кабінетаў 
усіх дзялкоў і прайдзісветаў, пара 
высакароднай мэты і непадкупнага 
пяра». Я падзякаваў Зарыцкаму і 
даў згоду выступаць, разумеючы, 
вядома, сваю адказнасць запявалы: 
я павінен быў распачынаць кан-
цэрты.

З Эдуардам было зручна і кам-
фортна ў любой дарозе, у любым 
гатэлі і перад любой публікай. 
Паўсюль ён быў дужа надзей-
ны – і за рулём свайго легкавіка 
(мы за два гады аб’ездзілі амаль 
усю Беларусь), і на сцэне перад 
перапоўненымі заламі. У палацах 
культуры збіралася па 500–700 
чалавек. Людзі за маленькую пла-
ту (уваход каштаваў адзін савецкі 
рубель) ахвотна ішлі развеяцца ад 

палітычнай неразбярыхі, хоць на 
нейкія імгненні адысці ад змрочных 
падзей – афганскай бойні, у якой 
калечыліся і гінулі нашы хлопцы, 
паслячарнобыльскай смуты, расса-
крэчанай трагедыі Курапатаў...

Праграма Зарыцкага ўсякі 
раз папярэднічала выступлен-
ню Еўдакімава. Ужо тады шыро-
ка вядомы кампазітар знаёміў 
слухачоў-гледачоў з залацінкамі 
сваёй творчасці, акампанаваў і 
напяваў (дарэчы, у яго быў добра 
пастаўлены голас) па куплеце і 
прыпеве з шэрагу песняў на вершы 
Ніла Гілевіча, Уладзіміра Някляева, 
Сяргея Грахоўскага, Уладзіміра 
Карызны ды іншых беларускіх 
паэтаў, распавядаў цікавыя гісторыі 
са свайго жыцця і шматграннай 
дзейнасці.

Я нярэдка бываў дома ў Эдуарда, 
любаваўся ідэальнай атмасферай у 
яго сям’і, чуў ласкавы голас ягонай 
жонкі Таццяны (і, калі б не ведаў, 
ніколі не падумаў бы, што яна 
пакутавала ад высокага артэрыяль-
нага ціску), бачыў, як захапляецца 
музыкай і спевамі дачушка Ліначка 
– тады яна паступіла ў музычную 
вучэльню.

Пазней, калі не стала Таццяны, 
а Ліна выйшла замуж, Эдуард 
пераехаў у бацькоўскую кватэру 
(раён плошчы Перамогі). Тут ён 
даглядаў свайго бацьку Барыса 
Артамонавіча, выдатнага майстра 
па рамонце гадзіннікаў. Гэта быў 
рослы, хударлявы, сімпатычны 
чалавек, які, як быў маладзей-
шы, любіў граць на трамбоне і 
скрыпцы. Дарэчы, у дзяцінстве 
недарэмна будучага кампазітара 

прымушалі граць на скрып-
цы; пасля хлопчык прафесійна 
асвойваў баян і раяль.

Увогуле ўся сям’я Зарыцкіх не 
абыходзілася без музыкі. Мама 
Эдуарда, Ала Навумаўна, добра гра-
ла на фартэпіяна і спявала, праца-
вала ў дзіцячым садку – праводзіла 
заняткі музыкі і спеваў. Сястра 
Эдуарда, Яўгенія, выхавала ў сабе 
дзіцячага кампазітара. Яна пражы-
вае ў Санкт-Пецярбургу. Добрым 
спецыялістам, займеўшы белару-
скую музычна-педагагічную аду-
кацыю, стала Ліна, дачка Эдуарда 
і Таццяны Зарыцкіх. Яна цяпер 
жыве ў Германіі (зямля Спаарланд). 
Там прадаўжальніца вядомай 
дынастыі музыкантаў працуе з 
харамі і салістамі, дае канцэрты. 
Ганарыцца бацькам. Аказваецца, ён 
пералажыў для фартэпіяна сусвет-
ныя хіты, перадаў дачцэ неацэнныя 
рукапісныя ноты.

А сваю музыку Эдуард ствараў 
натуральна, як дыхаў. Што да 
нашых творчых кантактаў, то 
яны пачаліся з 1998 года, калі 
ён зацікавіўся асобай Адама 
Міцкевіча. Папрасіў паказаць мае 
пераклады вершаў і санетаў наша-
га польскамоўнага генія. Я прынёс 
усё, што на той час меў. І неўзабаве 
Эдуард мяне знаёміў з мелодыямі 
ладнага цыкла песняў «Адкажы, 
родны Нёман». Гэты цыкл прагучаў 
у Вялікай зале філармоніі нашай 
сталіцы да двухсотгоддзя з дня 
нараджэння Міцкевіча. Зладзіў 
праграму Міхась Фінберг са сваім 
цудоўным калектывам музыкаў і 
артыстаў-спевакоў.

Пазней Эдуард Зарыцкі 
прыгледзеўся да маіх вершаў, у 
выніку ў нас з ім з’явіўся шэраг 
песняў: «Трэлі салаўя», «Імклівая 
рака», «Любімы мой» ды іншыя. 
Іх пранікнёна выконвае Галіна 

Грамовіч. Апошні сумесны 
твор мы здзейснілі ў 2017 годзе, 
юбілейным для слынных песняроў 
зямлі беларускай, народных паэтаў 
Бацькаўшчыны – Коласа і Купалы.

Эдуард выдатна адчуваў красу 
роднай мовы, быў дужа патраба-
вальны творца, дамагаўся ад паэтаў 
якасных вершаў, якія станавіліся ці 
маглі стаць песнямі.

У апошнія гады жыцця 
знакаміты кампазітар усё часцей 
звяртаўся да твораў нашых класікаў 
– Янкі Купалы, Якуба Коласа, 
Уладзіміра Караткевіча, Рыгора 
Барадуліна. Як правіла, у мяне браў 
зборнікі неабходных яму вершаў. 
Шчымліва-ўзрушальна гучыць 
песня «Будзьма» на словы Рыгора 
Барадуліна ў выкананні Якава 
Навуменкі. Яна ў нейкім сэнсе пра-
рочая ў адносінах да лёсу ўсёй зна-
най тройцы. Не стала Навуменкі, 
пасля – Барадуліна. Няма ўжо з 
намі і Зарыцкага. А песня адбы-
лася. Ёсць і будзе! Бо яна – з ліку 
неўміручых твораў, якіх у спадчыне 
Эдуарда Барысавіча багата.

Я нярэдка бываю ў Доме друж-
бы, куды нас з Эдуардам некалі 
ласкава ўвяла Ніна Сямёнаўна 
Іванова, дырэктар гэтай дружалюб-
най установы: ён разам са мною 
шчыраваў у таварыстве «Беларусь–
Украіна». Перад кожнай вечарынай, 
якіх тут ладзіцца нямала, гучыць 
лагодная тэматычная песня на сло-
вы Сяргея Панізніка, крылы якой 
даў ён жа, Эдуард Зарыцкі.

Сэрца знанага кампазітара 
адгукалася на самыя розныя 
праявы, падзеі, справы. У 2017 
годзе мне пашанцавала узяць з 

ім удзел у двух турах «Залатой 
калекцыі беларускай песні», якой 
шмат гадоў запар займаецца 
«Сталічнае тэлебачанне» з нястом-
на ўлюбёнай у музычнае мастацт-
ва Людмілай Палкоўнікавай. У 
жніўні мы пабывалі ў старажыт-
ным Полацку, а ў лістападзе – у 
Маладзечне. Гучалі нашы песні, і 
мы выходзілі на паклон. На такія 
паездкі ён не шкадаваў ні часу, 
ні сіл. І на дарогу ў два канцы ў 
яго ставала запасу добрых жартаў, 
анекдотаў, усмешак. Таленавіты, 
высакародны, дасціпны – так пра 
яго думаюць многія.

Цяпер мы ўсе, хто добра ведаў 
Эдуарда Зарыцкага, зразумелі 
ягоную мужнасць – сястрыцу 
вялікай любові да людзей. Як ска-
зала мне спадарыня Ліна, анкалогія 
выявілася ў лютым. Але нават 
самым блізкім сябрам ён не казаў 
пра гэта. Нават М.Я.Фінбергу, з кім 
штодня перамаўляўся, сказаў пра 
бяду ці не за тыдзень да сыходу... 
Дачка хацела прыехаць з замежжа, 
каб дапамагаць, ды ён забараніў: 
«Я толькі больш буду перажы-
ваць!» Ён перанёс дзве хіміятэрапіі, 
праз тыдзень, 14 чэрвеня 2018 года, 
збіраўся прайсці трэцюю. Але не 
вытрымала сэрца.

Успамінаецца такі факт: пра-
цяглы час даглядаў Эдуард нямо-
глага жончынага бацьку, які пас-
ля доўга прабыў у коме. Нялёгкі 
гэты крыж пранёс кампазітар муж-
на да канца. Яго высакароднасці 
і самаахвярнасці не было мяжы. 
Пэўна, найперш таму музыка 
Зарыцкага дапамагае людзям жыць.

Васіль ЖУКОВІЧ, пісьменнік.

Почему ушел в отставку  
судья Верховного суда  

Руслан Анискевич?
«Народная Воля» задала этот вопрос ему самому.

Указ об освобождении 
Руслана Анискевича был под-
писан 15 октября минувшего 
года с формулировкой «в связи с 
выходом в отставку» согласно 
статье 109 Кодекса Республики 
Беларусь о судоустройстве и 
статусе судей. В этой статье 
написано, что «судья имеет 
право на отставку в порядке и 
на условиях, определенных зако-
нодательством о государствен-
ной службе».

Руслану Геннадьевичу 
54 года. Он окончил юрфак 
БГУ. Юридическую деятель-
ность начинал с должности 
помощника председателя суда 
Советского района Минска в 
1995 году. Сразу после окон-
чания юридического вуза 
начал судейскую карьеру. 
Судьей суда Советского райо-
на Минска проработал десять 
лет – с 1997-го по 2007 год.

С 2007-го по 2009 год был 
судьей Минского городского 
суда.

В 2009-м Анискевича 
назначили судьей Верховного 
суда. С марта 2014-го по 
апрель 2015 года был секрета-
рем Пленума Верховного суда. 
С апреля 2015 года работал 
заместителем председателя 
Верховного суда и председа-
телем судебной коллегии по 
уголовным делам Верховного 
суда. В этом же году ему при-
своили высший квалификаци-
онный класс госслужащего.

«Руслан Геннадьевич 
Анискевич пользуется заслу-
женным авторитетом у кол-
лег и в профессиональной юри-
дической среде», – отмечала 
пресс-служба Верховного суда 
после его назначения замести-
телем Валентина Сукало.

Руслан Анискевич вел нема-

ло громких судебных процес-
сов. Например, так называемое 
«охотничье дело», где противо-
стояли два силовых ведомства 
– МВД и КГБ, а одним из фигу-
рантов был начальник глав-
ного управления по борьбе с 
коррупцией и экономическими 
преступлениями МВД Виктор 
Ермаков, дело бывшего следо-
вателя прокуратуры Светланы 
Байковой, дело бывшего заме-
стителя главного редактора 
газеты «Згода» Александра 
Сдвижкова, обвиненного 
в разжигании религиозной 
вражды, а также многие другие.

В отличие от многих судей, 
которые крайне редко дают 
интервью, Анискевич пери-
одически общался с журна-
листами, давал коммента-

рии. Одним словом, его имя 
было на слуху. Возможно, 
Анискевич мог быть и сре-
ди кандидатов на должность 
председателя Верховного суда.

В пресс-службе Верховного 
суда не стали делиться под-
робностями, почему судья, 
чья карьера складывалась 
весьма удачно, вдруг решил 
уйти с работы. Мол, ушел и 
ушел, а дальше – личное.

«Народная Воля» разыска-
ла Анискевича и прямо спро-
сила о причинах отставки.

– Руслан Геннадьевич, а 
почему вы ушли?

– Ушел… Здоровье такое.
– Других причин не было?
– Никаких!
– А сейчас вы где-то рабо-

таете?

– Пока нет.
– Может, преподаете? У 

вас же большой опыт...
– Я пока думаю об этом.
– Я к тому, что указ-то 

был подписан не вчера…
– Да, указ подписан дав-

но. Но я не работаю сейчас, 
занимаюсь детьми. И мне это 
нравится.

– Со здоровьем ничего 
серьезного? Тьфу-тьфу-тьфу, 
не онкология?

– Сейчас нормально всё 
более-менее.

Никаких вопросов, кото-
рые были бы связаны с тем, 
что происходит вокруг, и все 
пытаются к этому всё привя-
зывать – у меня ничего такого 
нет.

– У вас карьера хорошая 
была, поэтому естественно, 
что ваша внезапная отстав-
ка, скажем так, удивила…

– Так сложилось, что при-
шлось выбирать…

– Долго обдумывали уход?
– Я сейчас не хочу вдаваться 

в подробности. Как есть, так и 
есть. А дальше уже начинается 
личная жизнь. Не хочу втяги-
вать ни себя, ни окружающих в 
это всё. Уже всё состоялось.

– Тогда здоровья вам, и 
чтобы всё получалось так, 
как хочется.

– Спасибо! Посмотрим, 
если будет позволять, как 
говорится, физическое тело, 
значит, всё сложится и будем 
работать дальше.

– Конечно, какие ваши 
годы! Работа судьи – не 
самая простая. Может, стрес-
сов накопилось, и организм 
дал временный сбой.

– Так сложилось, да. Всё 
будет хорошо.

Марина КОКТЫШ.

8 лютага споўнілася 100 гадоў з дня нарад-
жэння Івана Мележа. Самым знакамітым яго 
творам стаў раман “Людзі на балоце” – пра 
калектывізацыю на беларускім Палессі. На яго 
старонках настолькі яскрава і запамінальна 
паказаны характары беларусаў-палешукоў, 
што сама назва стала крылатай – “людзьмі 
на балоце” неяк ахвотна сталі мы ўсе, і 
нават пазнейшая меліярацыя не адмяніла 
гэтай самахарактарыстыкі. Ніякім чынам не 
прыніжальнай! Думаецца, Іван Мележ невы-
падкова назваў так свой самы ўдалы раман 
(перабраўшы з дзясятак варыянтаў). Балота – 
гэта цэлы патаемны свет, там ніколі – ні ў лет-
нюю спёку, ні ў зімовыя маразы – не замірае 
жыццё. З балотам і яго насельнікамі звязана 
безліч беларускіх казак, паданняў, песень.

Дарэчы, любімай песняй Мележа была 
менавіта “балотная” “Каля грэблі шумяць 
вербы…”. Калі ў 1971 годзе адзначалася 
50-годдзе пісьменніка (у Купалаўскім тэа-
тры, у прысутнасці тагачаснага кіраўніцтва 
Беларусі), з роднай мележаўскай вёскі Глінішча 
прыехаў народны хор – з тымі вербамі ля 
грэблі. І славуты пісьменнік, які прайшоў 
франты Вялікай Айчыннай вайны, слухаючы 
землякоў, не змог стрываць слёз…

Аўтара “Палескай хронікі” любіў і цаніў 

Пятро Машэраў, які знаходзіў час чытаць 
беларускую літаратуру. Аднойчы народны 
лідар запрасіў народнага пісьменніка ў свой 
верталёт і, абляцеўшы гомельскае Палессе, 
загадаў прызямліцца проста пасярод раз-
губленага Глінішча – каб зрабіць прыемнае 
творцу. Сам Іван Паўлавіч пазней вельмі 
любіў расказваць пра той свой прылёт на 
радзіму.

На жаль, сёння Івана Мележа чытаюць 
мала (як і многіх выдатных празаікаў). Але 
цікавасць да яго раманаў абавязкова вернец-
ца. Бо ў іх – наша нацыянальнае жыццё-быц-
цё, без прыхарошванняў і перакручванняў у 
дагоду камусьці.

Хтосьці з нашых суседзяў пусціў у свет 
зусім не бяскрыўдную показку-дражнілку: “А 
за Гомелем людзі ё? – Ё, толькі дробненькіё”. 
Беларусы апошнім часам зняпраўдзілі не 
адзін міф пра сябе (рахманыя, паслухмяныя 
і г.д.). А міф пра палескіх пігмеяў – сваёй 
магутнай постаццю, сваёй грандыёзнай твор-
часцю – разбурыў (даўно і на векі вечныя) 
Іван Паўлавіч Мележ.

Палескі волат, які беларуса на балоце ўзвёў 
у пантэон сусветна вядомых літаратурных 
герояў.

Антон ЗАГОРСКІ.

Палескі волат
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ОСТРЫЙ ВЗГЛЯД ПАНДЕМИЯ

Спасая других, погибли сами...
В интернете появился список с именами белорусских медиков, 

 погибших от коронавируса. Сейчас в нем 145 имен врачей, фельдшеров, медицинских 
сестер, санитаров. Deutsche Welle поговорила с их родными.

Список медиков, погибших в 
Беларуси от коронавируса, на сво-
ей странице в Facebook опубликова-
ла врач, доктор медицинских наук 
Светлана Сорокина. «Первые случаи 
смерти медиков от COVID-19 были 
в апреле. После их количество стало 
расти, имена людей стали теряться 
и забываться. Я начала их по крупи-
цам собирать: искала в публикаци-
ях СМИ и телеграм-каналах, кто-то 
писал мне личные сообщения, в ком-
ментариях под постом», – отмечает 
Сорокина. Практически идентичный 
список можно найти и в телеграм-
канале белорусских врачей «Белые 
халаты».

Между тем Минздрав РБ ста-
тистику по смертности медиков 
от COVID-19 не предоставляет. 
Замминистра здравоохранения Елена 
Богдан еще в апреле заявила, что 
обнародование таких цифр якобы 
некорректно с точки зрения «прин-
ципов биоэтики». Всего в Беларуси, 
по официальным данным на 8 фев-
раля, от коронавируса умерли 1792 
человека.

«Никто не сказал, в какую 
больницу его отвезли»

Одним из первых белорусских 
медиков, умерших от коронавируса, 
стал 50-летний Василий Липилин – 
фельдшер скорой медицинской помо-
щи из города Борисова (Минская 
область). Он умер 8 апреля.

«Вначале в городе никто о коро-
навирусе не говорил. Всё скрывалось и 
скрывается, чтобы не ухудшать ста-
тистику. Соответственно и средств 
индивидуальной защиты у медиков не 
было – на смену 12 часов выдавалась 
одна маска, противочумных костю-
мов не было вообще. Машины скорой 
помощи тоже не обрабатывались. 
Василий рассказывал, что после боль-
ных с температурой могли сразу вез-
ти беременную женщину», – говорит 
жена Липилина Наталья.

По ее словам, муж почувствовал 
себя плохо после очередной рабочей 
смены, начался озноб, появилась тем-
пература. «Было указание, что медра-
ботники не могут уйти на больнич-
ный, как обычные люди. Если тебе 
плохо, ты должен вызвать «скорую», 
чтобы вызов был зарегистрирован, 
было записано, что, например, тем-
пература более 38. Только после этого 
можно просить больничный», – гово-
рит Наталья.

В течение нескольких дней мужчи-
не не становилось лучше, он вызвал 
«скорую», а на следующий день 
открыл больничный. При этом, отме-
чает Наталья, ему никто не предло-
жил сдать тест на коронавирус или 
сделать рентген. В больницу Липилин 
попал 4 апреля, когда состояние было 
уже критическим. «Я нигде не мог-
ла найти мужа, всё было настоль-
ко скрыто, никто не сказал, в какую 
больницу его отвезли. Тогда пациен-
та могли отправить даже в соседний 
город, туда, где были места. Василий 
оказался в реанимации 2-й клиниче-
ской больницы Борисова. Мне сказа-
ли, что шансов у него нет – легкие 
поражены практически полностью». 
У Липилина диагностировали дву-
стороннюю пневмонию, первый тест 
на коронавирус дал отрицательный 
результат, второй – положительный.

 
«В пульмонологии она была 

как на передовой»
«Мама была гальваником на мин-

ском заводе «Интеграл», рано ушла на 
пенсию и после больше 25 лет прора-
ботала в 10-й городской клинической 
больнице Минска – сначала в прием-
ном покое, потом санитаркой-буфет-
чицей в пульмонологии. Этой весной, 
когда началась первая волна коронави-
руса, пожилым работникам предлага-
ли уволиться, но мама не смогла уйти, 
переживала, что некому будет рабо-
тать. В пульмонологии она была как 
на передовой», – рассказывает дочь 

72-летней Натальи Яблонской Галина. 
Медработник умерла 4 ноября.

Галина говорит, что столкнулась с 
разным отношением медиков к боль-
ным коронавирусом: «Когда мама 
лежала в отделении пульмонологии, 
кислородную маску ей дали только 
после того, как мы с сестрой обра-
тились к дежурному администрато-
ру. В реанимации же делали всё, что 
только можно, часто собирали кон-
силиумы. Несмотря на это, 16 октя-
бря состояние ухудшилось, маму под-
ключили к аппарату ИВЛ». Спасти 
Наталью Яблонскую не удалось. 
Дополнительные осложнения вызвал 
прием антибиотиков.

Галина, сама медработник, счи-
тает катастрофой, что всех больных 
COVID-19 лечат по одному шаблону, 
спущенному Министерством здраво-
охранения: «Подход должен быть дру-
гой в лечении этих больных, не одна 
схема для всех. Все спущено свыше, 
врач не имеет права от нее отсту-
пить, потому что будет отвечать 
за это перед различными проверками. 
Кроме того, знаю много случаев, ког-
да люди поступают в больницу, а им 
говорят: помочь ничем не можем, так 
как нет ни аппаратов ИВЛ, ни кисло-
рода».

«Во время пандемии 
работала в обычном 

режиме»

8 января умерла главврач 
Брестской городской детской поли-
клиники Татьяна Авдейчук. В марте 
ей исполнилось бы 60. «Моя мама воз-
главляла поликлинику 18 лет. Во время 
пандемии работала в обычном режи-
ме, ведь маленьким пациентам нуж-
на помощь, а мама управляла таким 
большим учреждением в нашем городе, 
без нее никак», – рассказывает дочь 
врача Виктория.

По ее словам, болезнь у женщи-
ны протекала очень тяжело, тест на 

коронавирус сразу был положитель-
ный, КТ показало обширное пора-
жение легких. «Мама задыхалась, 
она совсем недолго была в обычной 
палате, затем ее перевели в реани-
мацию, где она оставалась до послед-
них дней. Врачи говорили, что дела-
ют все возможное», – вспоминает 
Виктория. Девушка говорит, что с 
какого-то времени просто перестала 
следить за ситуацией с коронавиру-
сом в Беларуси, но количество смер-
тей от COVID -19 в ее окружении 
растет.

«Мы до сих пор не знаем, 
что стало причиной 

скоропостижной смерти»

Также в списке медиков, умерших 
от коронавируса, имя врача клини-
ко-диагностической лаборатории в 
Солигорске (Минская область) 47-лет-
ней Светланы Понтус. Между тем, по 
словам ее сына Александра, несмотря 
на то, что женщина умерла 1 дека-
бря, анализы, подтверждающие либо 
опровергающие наличие коронавиру-
са, еще не готовы, семье их должны 
прислать из Минска.

«Все начиналось как боль в пояс-
нице, потом она поднялась выше 
по спине, явных признаков корона-
вируса не было. Мама неделю была 
дома, потом ей стало совсем плохо. 
В больнице она провела всего несколь-
ко часов. На КТ поражение легких 
было меньше 10%, на тест на ковид 
тогда времени не было». По словам 
Александра, в больнице женщине 
дали кислородную маску, состояние 
было стабильное, потом стало хуже, 
и она попала в реанимацию: «На 
самом деле мы до сих пор не зна-
ем, что стало причиной ее скоропо-
стижной смерти, был ли это коро-
навирус. Но, думаю, не будь панде-
мии и такой загруженности врачей 
и медоборудования, необходимого в 
таких случаях, ИВЛ, возможно, маму 
удалось бы спасти».

По куму 
звонит 

колокол
Виталий ПОРТНИКОВ

Можно было бы сказать, 
что после решения украин-
ского президента Владимира 
Зеленского о приостанов-
ке вещания пророссий-
ских телевизионных кана-
лов из «холдинга Виктора 
Медведчука» в Кремле долж-
ны испытать чувство острого 
разочарования, – но это не 
так. В Кремле разочаровались 
в Зеленском очень давно, еще 
во время саммита «норманд-
ской четверки» в Париже, 
когда стало ясно, что недав-
но избранный президентом 
Украины, бывший телевизи-
онный комик, не собирается 
капитулировать перед своим 
российским коллегой, а дей-
ствительно хочет ему дока-
зать, что жить в мире лучше, 
чем воевать, – какая чудо-
вищная наивность!

И как к такой наивно-
сти должен был отнестись 
Владимир Путин? Он и 
отнесся: практически через 
несколько месяцев после это-
го саммита, когда стало ясно, 
что заманить Зеленского в 
ловушки с прямыми перего-
ворами с российскими мари-
онетками не получается, в 
Москве стали открыто гово-
рить, что во время его прези-
дентства проблему Донбасса 
не решить. Так что сейчас это, 
конечно же, не разочарова-
ние. Это бешенство. Да как 
же он посмел обидеть нашего 
любимого Медведчука, поч-
ти что предмет кремлевско-
го интерьера! Да кто же он 
такой!

А он – президент Украины. 
В Кремле могли бы подумать: 
почему практически ни с 
одним украинским президен-
том – за исключением разве 
что Виктора Януковича, да 
и того пришлось буквально 
запугивать и шантажировать 
– ни о чем договориться не 
удается? Почему каждый укра-
инский президент начинает 

свое правление с намерения 
достичь взаимопонимания с 
Россией по тем или иным кар-
динально важным вопросам, 
а заканчивает уверенностью в 
том, что ни о чем договориться 
не получится?

Может быть, потому, что 
для Кремля украинский пре-
зидент не президент, Украина 
– не государство, украин-
цы – не народ? И тогда дей-
ствительно – зачем догова-
риваться с лидером тех, кого 
ты за людей не считаешь? 
Естественно, ты будешь выти-
рать ноги о такого человека 
при каждом удобном случае: 
подкупать, запугивать, шан-
тажировать. Естественно, ты 
будешь возмущаться, что они 
никак не поймут: «мы один 
народ», и если в Кремле ска-
зали, что частью этого одно-
го народа должен руково-
дить Медведчук, – значит, 
Медведчук. Не могут смерды 
избирать себе кого хотят, при-
творяться отдельной страной, 
говорить на смешном языке. 
Не позволим!

И когда любой украин-
ский президент, даже самый 
лояльный и доброжелатель-
но настроенный, сталкивает-
ся с этим хамством дворовой 
шпаны, поверившей, что она 
выглядит не шпаной, а бояра-
ми и дворянами в напудрен-
ных париках, он очень быстро 
превращается в защитника 
интересов собственного госу-
дарства. Потому что оказыва-
ется, что от этой защиты инте-
ресов собственного государ-
ства зависит его собственное 
выживание.

И пока в России этого не 
поймут, пока не уяснят, что 
Украина – другое государство, 
украинский – другой язык, 
а украинцы – другой народ, 
никакого взаимопонимания ни 
с кем никогда не будет.

Нужно просто перестать 
презирать.

Умерла любимая женщина 
Владимира Высоцкого

СЛЫШАЛИ?

Советская актриса 
Татьяна Иваненко сконча-
лась в Москве в возрасте 79 
лет. Она была возлюбленной 
актера, поэта и исполнителя 
Владимира Высоцкого.

В 2018 году у Иваненко 
отказали ноги. Актриса ред-
ко покидала квартиру, от 
общения с прессой всегда 
отказывалась.

Иваненко и Высоцкий 
начали встречаться в середи-
не 1960-х годов. Отношения 
длились до середины 1970-
х. Пара не жила вместе, но 
часто ездила на гастроли и 
в киноэкспедиции. Высоцкий 

посвятил любимой женщи-
не как минимум две песни, 
одна из которых – «Песня 
о двух красивых автомоби-
лях». В 1972 году у Иваненко 

родилась дочь, отцом кото-
рой предположительно был 
Высоцкий. Однако офици-
ально он этого не признавал.

Лилия КАРАЕВА.

Как продлить жизнь на 14 лет
СОВЕТ МЕДИКОВ

Продолжительность жизни во многом зави-
сит от образа жизни, который ведет человек. Ее 
можно продлить более чем на десять лет, если 
соблюсти некоторые условия, рассказала NEWS.
ru главный гериатр Минздрава России Ольга 
Ткачёва.

Образ жизни дает 50% вклада в ее продле-
ние. Всё остальное – экология, генетика и так 
далее – намного менее значимо. Физическая 
активность, контроль веса, отказ от курения, 
контроль артериального давления суммарно 

дают плюс 10–14 лет жизни. «Чем больше у 
вас компонентов здорового образа жизни, тем 
больше эффект, тем выше продолжительность 
жизни», – пояснила Ткачёва.

Бытует убеждение, что образ жизни бес-
смысленно менять после наступления какого-
либо возрастного порога. По словам Ткачёвой, 
это не более чем заблуждение. Например, физи-
ческая активность помогает продлить жизнь 
даже в том случае, если человек начинает ею 
заниматься после 90 лет.

Tesla впервые серьезно  
обновила Model S

У нее штурвал вместо руля, самый быстрый в мире разгон и бортовой компьютер, 
на котором можно поиграть в Cyberpunk 2077.

АВТОНОВОСТЬ

Автопроизводитель Tesla представил 
модернизированный автомобиль Model 
S. Это первая комплексная модернизация 
модели, выпускающейся с 2012 года.

Основные изменения касаются дизайна 
салона. Вместо руля у водителя появит-
ся штурвал с сенсорными кнопками, а 
вместо вертикального планшета в новых 
Tesla Model S появился 17-дюймовый гори-
зонтальный экран с разрешением 2200 на 
1300 пикселей и улучшенными яркостью 
и контрастностью. Еще один монитор диа-
гональю 8 дюймов предназначен для пас-
сажиров на заднем сиденье.

Мощность бортового компьютера 
(производительность его чипа составила 
10 терафлопс) позволяет играть во мно-
гие современные видеоигры, включая, как 
подчеркнул основатель Tesla Илон Маск, 
Cyberpunk 2077. 

Изменения во внешнем виде оказались 
незначительными – автомобиль получил 
новые бамперы и колесные диски, а также 
затемненную стеклянную крышу.

Стоимость Model S в базовой модифика-
ции (мощность – 679 лошадиных сил, разгон 
до 60 миль в час – за 3,1 секунды, дальность 
хода на полном заряде батареи – 663 кило-
метра) составляет 89.990 долларов.

Улучшенная модификация Plaid с тре-
мя электромоторами (мощность – 1034 

лошадиные силы, разгон до 60 миль в 
час – за 1,99 секунды, дальность хода 628 
километров) будет стоить 119 тысяч. У 
модели самое быстрое ускорение среди 
всех когда-либо созданных серийных авто, 
утверждает компания. Максимальная ско-
рость версии будет достигать почти 322 
километров в час.

Также для предзаказа уже доступна 
модификация Plaid+, в которую будут уста-

навливать аккумуляторы большей емкости 
(они будут представлены ближе к концу 
года), благодаря чему она сможет проехать 
до 840 километров на одном заряде.

Аналогичному рестайлингу также под-
верглась Model X: в частности, как заявля-
ет компания, она получит самое быстрое 
ускорение среди всех внедорожников – до 
60 миль в час за 2,5 секунды.

Григорий ЛЕВЧЕНКО.
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Р О З Г А Л А С

НЕ МАГУ МАЎЧАЦЬ!

Сяргей ЗАКОННІКАЎ:

«Без дэмантажу дыктатарскай сістэмы  
ў Беларусі не будзе ніякага адзінства»

2021 год абвешчаны ў Беларусі Годам народнага адзінства. Здавалася б, пасля такога рашэння ўлады павінна зменшыць абароты і рэпрэсіўная машына, 
запушчаная пасля мінулагодніх прэзідэнцкіх выбараў. На жаль, гэтага не адбылося. Навошта і каму патрэбна чарговая нічым не падмацаваная дэкларацыя?  

Пра гэта ды іншыя надзённыя праблемы мы пагутарылі з вядомым паэтам, лаўрэатам Дзяржаўнай прэміі імя Янкі Купалы Сяргеем ЗАКОННІКАВЫМ.
– Сяргей Іванавіч, пасля 

абвяшчэння Года адзінства Савет 
міністраў нават зацвердзіў адмыс-
ловую праграму, у якой пазна-
чаны ажно 106 розных вялікіх і 
малых мерапрыемстваў . Як вы 
ставіцеся да такой ініцыятывы?

– У нас абвяшчаецца то Год 
малой радзімы, то Год роднай мовы, 
то вось цяпер Год адзінства. Я гэта 
лічу непатрэбным і неэфектыўным. 
Чалавека трэба выхоўваць з мален-
ства так, каб ён любіў сваіх бацькоў, 
родзічаў, народ, родную мову, 
гісторыю, малую і вялікую радзіму, 
быў патрыётам. А абвяшчаць гады 
– гэта проста чыноўніцкая мітусня. 
Правялі, паставілі ў плане пту-
шачку, а далей і трава не расці. 
У Беларусі сёння топчуцца сум-
леннасць, праўдзівасць, нарастае 
тузанне паўсюль: ад эканомікі да 
культуры. Навошта было ў 1995-
м расколваць моўным рэферэн-
думам народ, які быў знясілены 
русіфікацыяй, але пакрысе стаў 
ачуньваць? Навошта было адпрэч-
ваць гістарычныя сімвалы і замя-
няць іх на “навадзелы”? Каб у 2021-
м праводзіць Год адзінства?..

– А што трэба зрабіць, каб у 
Беларусі сапраўды настала народ-
нае адзінства?

– У жнівеньскія дні 2020 года я 
разам з жонкай Ліляй удзельнічаў 
у чатырох маршах. Гледзячы на 
радасныя ўсмешкі соцень тысяч 
людзей, асабліва дзяўчат і жан-
чын, на прыгожыя сцягі, выявы 
Пагоні, мне падалося, што ў гэтыя 
хвіліны ў краіну вяртаецца душа 
нацыі, настае тое самае сапраўднае 
адзінства. Але неўзабаве свет-
лыя дні былі заслонены “чорнымі 
людзьмі”. Без дэмантажу дыктатар-
скай сістэмы ў Беларусі не будзе 
ніякага адзінства.

– Кожны дзень у краіне пра-
ходзяць суды, абвяшчаюцца 
жорсткія прысуды, адбываюцца 
ператрусы ў розных беларускіх 
асяродках, людзей выклікаюць 
на допыты. Відавочна, улада хоча 
запалохаць народ, каб збіць хва-
лю вясновых пратэстаў. Як вы 
лічыце, ёй гэта ўдаецца?

– У гэтыя дні я разам з усімі 
жыву ў стане пастаяннага стрэсу. 
Кожны дзень прыносіць змрочныя 
весткі. Цынізм і нахабства дыкта-
тара, лютасць сілавікоў зашкалілі. 
Такога ў гісторыі Беларусі яшчэ не 
было. Безумоўна, нельга пастаян-
на быць героем, зноў і зноў ісці 
пад дубінкі і кулі. Але пратэсты, 
нягледзячы на запалохванні, пра-
цягваюцца, беларусы не здаюцца і 
павінны перамагчы.

– Калі? Вясной? Ці веры-
це вы, што, нягледзячы на ўсе 
рэпрэсіі, на вуліцы, як і мінулым 
летам, выйдуць сотні тысяч 
пратэстоўцаў?

– Веру. Рэжым, акрамя кры-
вавых злачынстваў, якія не забу-
дуцца нават праз стагоддзі, 
зрабіў стратэгічную памылку – 
замахнуўся на годнасць беларусаў. 
Прыніжэнне чалавечай годнасці 
яму не даруецца ніколі. Беларусы 
вясной, я перакананы, абавязкова 
выйдуць, бо цвёрдыя духам.

– Як, на вашу думку, уплы-
вае сітуацыя ў Расіі на беларускі 
крызіс? Падобна, што расійскія 
сілавікі проста тупа перайма-
юць досвед беларускіх у справе 
стрымлівання пратэстаў.

– На жаль, Беларусь 
па-ранейшаму знаходзіцца ў 
зоне ўплыву Расіі, што ў прын-
цыпе абразліва для краіны, але 
гэта рэальнасць, з якой нельга 
не лічыцца. Лукашэнка і Пуцін 
намерыліся кіраваць да смерці – 
пры дапамозе сілавікоў. Ваенная 
дыктатура бывае і не генераль-
скай, як у пакутнай М’янме. 
Афіцыйна можна яе не аб’яўляць, 
усё ж жывём не ў Азіі, Афрыцы 
ці Паўднёвай Амерыцы. Але што 
ад гэтага мяняецца? Беларускія і 
расійскія сілавікі “варацца ў адным 
чыгуне”, абменьваюцца вопытам, 
праводзяць сумесныя вучэнні. Яны 
атрымалі зверху дазвол на гвалт, 
абяцанне беспакаранасці, а таму 
так разышліся. Тым не менш за 

злачынствы давядзецца адказваць 
усім – і кіраўнікам, і выканаўцам.

– Нядаўна прайшлі 100-я 
ўгодкі Івана Шамякіна, які, мяр-
куючы па яго дзённіках, вельмі 
перажываў за тое, што пача-
ло адбывацца ў Беларусі ў дру-
гой палове 1990-х. У справе аба-
роны беларускай мовы, Саюза 
пісьменнікаў (тады адзінага) 
ён напісаў некалькі лістоў 
Лукашэнку. Ні на адзін адказу не 
атрымаў. Калі вы працавалі ў ЦК 
КПБ (вярхоўнай на той час улад-
зе), нешта падобнае магло мець 
месца?

– Я добра ведаў Івана Пятровіча 
Шамякіна. Ведаю, што ён пісаў 
лісты Лукашэнку шчыра і з 
душэўным болем. Ён думаў, што 
яго пісьменніцкая папулярнасць 
сярод чытачоў, аўтарытэт у гра-
мадстве дапамогуць вырашыць 
узніклыя праблемы. Крыўдай на 
няўвагу Лукашэнкі да яго Шамякін 
двойчы дзяліўся са мною. Пасля 
развалу СССР, развенчвання 
савецкіх міфаў палітычныя погля-
ды ў нас былі розныя, але чала-
вечыя стасункі заставаліся прыяз-
ныя. У час маёй працы ў аддзе-
ле культуры ЦК КПБ усё было 
іначай. Машэраў хадзіў па Мінску з 
адным ахоўнікам, а ў будынак, дзе 
знаходзіцца цяпер адміністрацыя 
Лукашэнкі, мог трапіць з пропу-
скам любы грамадзянін. Тады не 
адказаць на ліст ці скаргу было 
проста немагчыма. Нават за 
пратэрміноўку з адказам стро-

га спаганялі. А тут!.. Не адказаць 
народнаму пісьменніку, акадэміку, 
Герою Сацыялістычнай Працы, 
былому франтавіку – гэта проста 
бесчалавечна!

– І гэта пры тым, што спачатку 
стаўленне Шамякіна да Лукашэнкі 
было цалкам станоўчае. Вось запіс 
у яго дзённіку за 12 жніўня 1994 
года: “Выступленне прэзідэнта па 
ТБ мне спадабалася. Ва ўсялякім 
разе – метад размовы: шчырасць, 
адкрытасць, даверлівасць”.

– Тым больш немагчыма зра-
зумець такіх абыякавых адносін. 
Хачу тут сказаць колькі слоў 
і пра Шамякіна як кіраўніка 
пісьменніцкай арганізацыі. 
Ён клапаціўся пра маладых 
пісьменнікаў. Скажам, калі я на 
апошнім курсе БДУ пісаў дыплом-
ную працу “Максім Багдановіч – 
крытык украінскай літаратуры”, 
то Іван Пятровіч паклікаў да сябе 
ў Саюз пісьменнікаў і сказаў: 
“На табе, Сяргей, пуцёўку ў Дом 
творчасці “Каралішчавічы”. 
Галодныя вы, студэнты. Едзь, там 
хоць катлеціну добрую з’ясі”.

– Вы, напэўна, ведаеце гэтую 
гісторыю. Калі ў свой час, пры 
Машэраве, хацелі даць званне 
народнага пісьменніка аднаму 
творцу з сумнеўнай рэпутацы-
яй, то Пімен Панчанка пайшоў 
да старшыні Саюза пісьменнікаў 
Броўкі і сказаў: калі яму дадуць, 
я адмоўлюся ад звання, і ты так-
сама! Калі нядаўна Лукашэнка 
даў ордэн Скарыны матуш-

цы Гаўрыіле, ніхто з нашых 
ардэнаносцаў і не пікнуў... Ці 
прыведзеная мною паралель не 
зусім дарэчная?

– Відаць, усё ж не зусім дарэч-
ная. Мой сусед па пад’ездзе 
Пімен Панчанка, з якім я меў 
гонар сябраваць, быў надзвычай 
таленавіты і да апошняй крывінкі 
нацыянальны паэт. А яшчэ вельмі 
праўдзівы і бескампрамісны чала-
век. Яго “паход” да Броўкі ў зга-
данай вамі справе грунтаваўся на 
варунках сталінскіх гадоў. У часы 
сталінскага масавага тэрору ў 
спецслужбаўскую цёмную валтуз-
ню былі ўкручаны і пісьменнікі: 
асобныя даносілі, а лепшыя, 
смелыя і такія ж праўдзівыя, як 
Панчанка, былі расстраляны або 
сядзелі ў ГУЛАГу. Прыгадваючы 
той выпадак, хачу ўдакладніць, 
што Пімен Емяльянавіч выказаў 
тады сваё меркаванне не толькі 
ў Саюзе пісьменнікаў, але і 
кіраўніцтву рэспублікі. І прапано-
ва, якую актыўна прабіваў адзін 
увішны, меркантыльны працаўнік 
ЦК, была адхілена. Што да вашага 
параўнання, то сённяшняя ўлада 
ўзнагароджвае не за заслугі, а за 
паслугі.

– Сотні сумленных людзей, 
выдатных спецыялістаў у сва-
ёй галіне, апынуліся без пра-
цы (згадайма лекара-акадэміка 
Мрочака). Вы ў свой час прайшлі 
праз вымушанае беспрацоўе. Што 
сёння можаце параіць тым, каго 
выкінулі з прафесіі?

– Ніколі не апускаць рукі, 
шукаць выйсце. Калі мяне чарго-
вым разам занеслі ў чорны спіс і ў 
32 (!) месцах не ўзялі на працу, то я 
зарабляў на хлеб самымі рознымі 
спосабамі. Нешта пісаў, рэдагаваў, 
не цураўся чорнай працы, нават 
займаўся літаратурнай давод-
кай доктарскай дысертацыі па 
медыцыне. Такія спецыялісты, як 
Аляксандр Мрочак, – унікальныя, 
яны абавязкова будуць запа-
трабаваны. Сёння галоўнае, каб 
была прафесійная і чалавечая 
салідарнасць, каб людзі не баяліся 
яе выяўляць.

– Беларускае грамадства абу-
рыла абяцанне Генпракуратуры 
забараніць бел-чырвона-белы 
сцяг як экстрэмісцкі. Калі гэта 
адбудзецца, як адаб’ецца на пра-
тэстным руху, і ці дыскрэдытуе 
неяк сцяг у вачах народа?

– Можна забараніць усё, але 
толькі не само жыццё. Цяперашні 
афіцыйны сцяг з 1951 года мянялі 
шэсць разоў, апошні варыянт 
зроблены наспех, як кажуць, “на 

калене”. А герб афіцыйны з 1920 
года перараблялі сем разоў. А 
бел-чырвона-белы сцяг і Пагоня 
прайшлі праз стагоддзі, усё 
перажылі. І нікчэмных дачаснікаў-
ненавіснікаў тым больш перажы-
вуць!

– Сярод 20 вашых кніг ёсць 
зборнік “Бяседа”, дзе ў вер-
шы “Чалавек і мора” Максім 
Багдановіч, паміраючы ў Ялце, 
звяртаецца да мора: “Ведаю, хут-
ка згару, / хоць не паспеў уславіць 
/ жыцця маланкавы міг… / Чуеш, 
мора? Жыве Беларусь!”. Зборнік 
выдадзены ў 1973-м. Гэты лозунг 
тады не лічыўся экстрэмісцкім?

– І заклік “Жыве Беларусь!” 
застанецца назаўсёды. У гады 
маёй маладосці існавалі суполкі, 
якія гэты лозунг выкарыстоўвалі. 
Здараліся факты пераследу “за 
нацыяналізм”, але ніхто не лічыў 
экстрэмісцкім купалаўскія словы 
“Жыве Беларусь!”. Калі Лукашэнка 
і яго цэрберы супраць слоў Купалы, 
значыць, яны хочуць, каб Беларусь 
не жыла, а сканала. Урэшце дзеянні 
ўзурпатара і яго хаўруснікаў якраз і 
вядуць у той бок...

– Праз некалькі дзён у 
Мінску адбудзецца гэтак званы 
ўсебеларускі народны сход. У 
вашым разуменні ён мае нейкую 
легітымнасць?

– Гэта не народны сход, а 
наменклатурнае мерапрыемства, 
якое скіравана на ўтрыманне 
Лукашэнкам улады. Як і сам ён, 
яно, на маю думку, нелегітымнае.

– І апошняе пытанне. 
Калісьці Уладзімір Караткевіч, 
які даваў вам рэкамендацыю ў 
Саюз пісьменнікаў, узрушана 
выгукнуў: “Хай лепей ніколі не 
будзе краіны, / чым будзе краіна 
без волі!” Ці згодны вы з такой 
высновай класіка?

– Трэба ведаць натуру 
Караткевіча, каб адэкватна рэага-
ваць на яго эмацыйныя выказванні. 
Ён быў максімалістам, раманты-
кам, перажыў у душы лёсы ўсіх 
сваіх герояў, у тым ліку і Кастуся 
Каліноўскага... І сёння многія з 
нас у цяжкія хвіліны тузаюцца ў 
амплітудзе ад шчаслівай эйфарыі да 
змрочнага песімізму. Ніколі нельга 
давярацца крайнасцям, на поспехі і 
няўдачы варта рэагаваць стрымана. 
Адна з галоўных рысаў беларускага 
характару – цягавітасць. Да сітуацыі, 
у якой сёння знаходзяцца беларусы, 
лепш падыходзяць менш трагічныя, 
але разумныя і мужныя радкі 
Караткевіча: “Калі мы не ўстанем 
самі, / Нас не падыме ніхто”.

Міхась СКОБЛА.

СЛЫШАЛИ?

Они не сказали «да»: Конституционный суд 
уклонился от оценки законности созыва 

Всебелорусского собрания
Сообщение об этом опубликовано на сайте суда.

15 суток без средств гигиены –  
это не издевательство?

ПРОШУ СЛОВА!

На должность заместителя 
министра здравоохранения – 
главного государственного сани-
тарного врача Беларуси недавно 
назначен Александр Тарасенко. 
До настоящего времени он зани-
мал должность главного госу-
дарственного санитарного врача 
Гомельской области.

Насколько я понимаю, 
главный санитарный врач 
Республики Беларусь воз-
главляет всю вертикаль сани-
тарно-эпидемиологической 
службы и несет персональную 
ответственность за выполне-
ние возложенных на мини-
стерство задач и функций в 
области государственного 
санитарного надзора и про-
тивоэпидемических меропри-

ятий. Правда, я где-то читал, 
что в учреждениях закрытого 
типа Министерства внутрен-
них дел (тюрьмах, лагерях, 
следственных изоляторах) за 
соблюдением санитарно-эпи-
демических правил следят 
свои службы. На мой взгляд, 
они должны быть выведены из 
ведомственного подчинения 
и переданы Главной государ-
ственной санитарной службе 
Министерства здравоохране-
ния. При такой иерархии не 
было б того, что сегодня бес-
покоит очень многих людей.

Представляете, в Минске и 
Жодино вдруг перестали при-
нимать передачи для отбы-
вающих наказание по адми-
нистративным нарушениям. 

Лукавые объяснения, что дан-
ные меры направлены про-
тив ковида, не выдерживают 
никакой критики. 15 суток без 
средств гигиены, зубной щет-
ки, элементарного полотенца 
и средств гигиены для лиц 
женского пола, тех же масок 
и дезинфекции – это садизм и 
намеренное циничное издева-
тельство над народом!

Как неравнодушный гражда-
нин, я требую немедленно пре-
кратить грубое нарушение прав 
людей и остановить антисани-
тарию в изоляторах временно-
го содержания. И необходимо 
вывести их санитарную службу 
из ведомственного подчинения.

Андрей ВИНОГРАДОВ, 
минчанин.

Что в этом сообщении важно?
1. В суд поступили многочисленные 

обращения граждан.
2. В обращениях выражается несо-

гласие с нормами Указа Президента 
Республики Беларусь от 28 декабря 2020 г. 
№492 «О созыве шестого Всебелорусского 
народного собрания», излагаются дово-
ды о несоответствии этого Указа 
Конституции.

3. Разбираться с этими доводами 
Конституционный суд не стал, сослав-
шись на то, что обращения граждан 
вправе не рассматривать. Гражданам, 
которые полагают, что их права, свободы 
и законные интересы нарушаются, поре-
комендовали обратиться к Александру 
Лукашенко, в Совмин, Национальное 

собрание и т.п. И если от этих институций 
поступит предложение о проверке кон-
ституционности созыва Всебелорусского 
собрания, то суд этим делом займется.

Напомним, что в истории 
Конституционного суда Беларуси все-
таки были случаи, когда обращения 

граждан рассматривались по существу. 
Но это не были важные политические 
вопросы.

Еще одно важное обстоятельство: 
Конституционный суд со своей пози-
цией «не видим, не слышим, не знаем» 
домолчался до того, что даже у лидера 
«Белой Руси» Геннадия Давыдько есть 
наказ избирателей (или предложение – 
как кому нравится) Конституционный 
суд упразднить вообще, а его функции 
передать Верховному суду. В ситуации, 
когда Конституционный суд стал при-
ложением к правовому управлению 
Администрации президента, это разум-
ное решение. Содержать штат высоко-
оплачиваемых кивал – это в нынешних 
условиях слишком дорого.
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КАРАНІ

В Я Р ТА Н Н Е
Беларус з Байкала Алег Рудакоў  

праз 35 гадоў наноў абжываецца ў бацькоўскай хаце.

Былы вайсковец, гісторык, 
этнограф, адзін з найбольш вядо-
мых дзеячаў беларускай дыяспары 
Алег Рудакоў вярнуўся на радзіму. 
Абжываецца ў бацькоўскай хаце, 
якую пакінуў 35 гадоў таму. Пра яго-
ную гісторыю наш рэпартаж з вёскі 
Бяздзедавічы на Полаччыне, паве-
дамляе Радыё Свабода.

Гаспадар за звыклым зімовым 
заняткам – сячэ калуном тоўстыя 
альховыя круглякі. Каб у дзеда-
вай хаце было цёпла, печы мусяць 
быць загружаны. Папоўніўшы дры-
вотню, узяў рыдлёўку і рушыў на 
гарод – прадэманстраваць, як даўней 
беларусы карысталіся прыроднай 
лядоўняй. Адкінуўшы снег і цырату, 
накапаў вядро свежай морквы.

«Некалі ганялі ў поле чатыры 
статкі, а цяпер адна карова  

на ўсё наваколле»
У родныя Бяздзедавічы Алег 

Рудакоў прыехаў не адзін. На кухні 
завіхаецца маладая жонка. У кан-
цы мінулага года ў Іркуцку пабраўся 
шлюбам з магістаркай псіхалогіі 
Воляй Галанавай – паплечніцай і 
партнёркай у справе беларушчыны, 
якой яны ахапілі ўсё Прыбайкалле. І 
яна, і яе бацькі нарадзіліся ў Сібіры, 
а вось прабабчына і прадзедава 
лініі бяруць пачатак на Віцебшчыне 
і Магілёўшчыне. Драматычную 
гісторыю яе сям’і Радыё Свабода рас-
казвала.

У той час як беларусы маса-
ва з’язджаюць з прычыны 
няўпэўненасці ў будучыні, адварот-
ная рэлакацыя, ды яшчэ з паляп-
шэннем дэмаграфічнай сітуацыі, 
здаецца не зусім своечасовай. Алег 
Рудакоў з гэтым не згодны.

«Першае і самае галоўнае: я марыў 
вярнуцца з таго самага моманту, 
як адсюль з’ехаў. Калі жыў у Цюмені, 
потым у Іркуцку, разважаў так: 
адной нагой я ў Сібіры, але другой 
усё ж у Беларусі. Нават не ўзнікала 
такога пытання, будуць для гэтага 
ўмовы ці нешта не складзецца. І вось 
я тут, дакладней – мы, – усміхаецца 
ён. – Быў даўнейшы план. Ну, і 
сямейныя абставіны прыспешылі: 
пагоршыўся стан здароўя маці, 
трэба быць бліжэй, не за 6 тысяч 
кіламетраў. А самае галоўнае – гэта 
мая радзіма, і я хачу тут жыць».

Вёска Бяздзедавічы некалі 
была шматлюднай і складалася з 
двух «канцоў»: гістарычная част-
ка вакол маёнтка паноў Корсакаў 
і новая, заснаваная з пачаткам 
калектывізацыі. Цяпер боль-
шасць дамоў у лепшым выпадку 
выкарыстоўваюцца як лецішчы, а то 
і проста стаяць занядбаныя.

«Неяк сабраліся з хлопцамі і 
вырашылі палічыцца: колькі ж нас? 
– згадвае падлеткавую пару Алег 
Рудакоў. – 43 толькі майго ўзросту! 
Гэта без старэйшых і малых, ну 
і без дзяўчат. Жыццё было вельмі 
насычанае: ганялі на мапедах і рова-
рах, гулялі ў валейбол і хакей. Тое 
самае з жыўнасцю. У маё дзяцінства 
былі чатыры чарады кароў па 30–40 
галоў у кожнай! А цяпер на ўсё нава-
колле – адна карова! Моладзі няма, 
старыя паміраюць. На жаль, шмат 
якія хаты пустуюць, або пакуплялі 
чужыя людзі пад лецішчы. Пастаянна 
жывуць літаральна адзінкі».

Апантаны задумай зрабіць 
музей-майстэрню і назваць 

«Сядзіба Рудаковых»
Апошнім часам без належна-

га догляду стаяў і дом Рудаковых. 
Бацькі не стала ў 2013-м; маці трыма-
лася да апошняга, але цяпер адна не 
ўпраўляецца, і на зіму яе забіраюць 
унукі. Брат і сястра маюць жытло 
ў Полацку, хату выкарыстоўваюць 
больш як склад для рэчаў, якія 
шкада выкінуць, бо «могуць яшчэ 
спатрэбіцца». Ну і, безумоўна, кары-
стаюцца садам – тут яблыкі, дулі, 
іншая садавіна.

Дзеля справядлівасці, з прыездам 
новых гаспадароў «сховішча» стала 
яшчэ большым. Паўсюль у некалькі 
паверхаў запакаваны кардонныя 
скрынкі. Адных толькі кніг Алег 
прывёз больш за 5 тысяч (бадай, 
столькі ж пакінуў у Іркуцку), не 
кажучы пра рарытэты, здабытыя ў 
этнаграфічных экспедыцыях. Самы 
каштоўны – саламяная лялька, 
якую беларуская сям’я прывезла ў 
Сібір больш за 100 гадоў таму пад-
час аграрнай рэформы Сталыпіна. І 
вось праз векавое кола цацка вярну-

лася на радзіму.
Пасля навядзення парадку Алег 

Рудакоў збіраецца рэалізаваць 
амбітную задуму.

«Так склалася, што ў хаце, дзе я 
нарадзіўся, няма гаспадара. Брат 
і сястра маюць кватэры, у іх свае 
сем’і, і наш дом застаўся бяз догля-
ду. Я мару не проста яго адраманта-
ваць, а зрабіць гэткую музей-майстэр-
ню і назваць, як варыянт, «Сядзіба 
Рудаковых». Ці, магчыма, адкрыць 
аграсядзібу. Вось цяпер вычышчаем і 
знаходзім такія ўнікальныя экспана-
ты, што дух захоплівае. Тыя ж дзеда-
вы збаны, чыгунная ступа драбіць кру-
пы, куфар са скарбнічкамі. З радасцю 
вяртаюся на Бацькаўшчыну, думаю, 
нешта яшчэ ўчыню. Я ж яшчэ мала-
ды!» – выпраменьвае ён аптымізм.

Уладанні сапраўды дазваляюць 
разгарнуцца – гектар зямлі з выха-
дам да лесу, вялікі сад і нават улас-
ная сажалка. За гады закінутасці 
тэрыторыя прыкметна здзічэла; як 
вынік, панадзіліся аб’ядаць маладыя 
дрэвы зайцы, следам падцягнуліся 
казулі, а за імі лісы. Ну, і суседзі, якія 
павылоўлівалі з сажалкі рудакоўскіх 
карасёў. Цяпер гаспадар поўны 
рашучасці наваколле акультурыць.

Ёсць дзе прыкласці руку і ў 
шматлікіх катухах, якія туляцца на 
панадворку: вызваліць з-пад дру-
зу ў гаражы старэнькі «Масквіч», 
музеефікаваць скляпаны яшчэ баць-
кам трактарчык, прывесці да ладу 
студню і ганак. А яшчэ нават не 
пачалі абследаваць гумно і пуню!

Натуральна, выходзіць Алег і на 
гасцінец, каб аднавіць страчаныя 
сувязі з аднавяскоўцамі.

«Наладжваю стасункі. Наведаўся 
да цудоўнага дзядзькі Сяргея Казлова, 
ён тата маіх сяброў Валеркі і Ваські. з 
імі яшчэ не бачыліся, але прывітанне 
перадаў. Абмяняліся нумарамі 
тэлефонаў, сказаў, што вярнуўся, 
будзе весялей. Сяргей Мікалаевіч 
засмяяўся: «Ну, з табой не засуму-
еш! Памятаю, як тут шабуршэў!» 
Мяне сапраўды ўспрымалі за лідара. 
У нас не было інтарэсу да выпіўкі: 
займаліся спортам, я капітаніў у 
валейбольнай камандзе, меў свае сет-
ку і мяч, арганізоўваў міжвясковыя 
чэмпіянаты. Купіў касетны 
магнітафон. Іншым разам пойдзем 
на танцы, дык калі я ёсць, будзе і 
дыскатэка, бо з «апаратам». А не – 
дык і няма, сумуюць».

 
«Калі камуністы заганялі 
хутаран у калгас, дзед 
трымаўся да апошняга»

З роднымі Бяздзедавічамі ў 
Алега Рудакова непарыўна звязаны 

першыя 17 гадоў біяграфіі. Цяпер 
яму 52. Жылі вялікай і тады яшчэ 
дружнай сям’ёй – бацькі, старэйшы 
брат, малодшая сястра. Хата ўмоўна 
падзелена на «старую» і «новую». 
Першыя бярвёны паклаў дзед яшчэ ў 
1930-я. Пазней бацька зрабіў прыбу-
дову і веранду. Апошні пакойчык у 
1980-м дапамагаў дабудоўваць Алег, 
спасцігаючы гэтак навуку цесляра.

«Дзеда я не застаў, як і бабулю, – 
расказвае ўнук. – Адпачатку яны жылі 
на хутары, мелі вялікую гаспадарку. А 
як пачалася калектывізацыя, прыйшлі 
камуністы: давайце ў калгас. Дзед іх 
паслаў. Другі раз – тое самае. Нават 
калі трэці раз прыгразілі вывезці ў 
Сібір, не паддаўся і тады. Аднойчы ўсё 
ж прасачылі, як ён пайшоў у лес, сабралі 
брыгаду з набрыдзі – тыя раскідалі дах 
ды звезлі ў камуну. Урэшце давялося 
перасяляцца ў пасёлак, куды зганялі 
хутарскіх. Набыў зруб у суседнім 
Сенькаве, і вайну перажылі ўжо тут. 
Яго, дарэчы, не мабілізавалі, быў цяжка 
паранены ў Першую сусветную, цягнуў 
нагу».

Заадно Алег Рудакоў пераказаў 
мясцовую легенду, чаму вёска мае 
такую незвычайную назву. Паводле 
тутэйшых паданняў, вакол маёнт-
ка Корсакаў былі пабудовы для 
парабкаў, якія трымалі ў парад-
ку палацык, жывёлу, пасевы. І 
пан стараўся, каб усе былі мала-
дыя, здаровыя, працаздольныя. Як 
толькі работнік старэў, асабліва 
не цырымоніліся – разлічвалі і 
выстаўлялі. Вось адсюль і пайш-
ло: няма дзядоў, адны маладыя. 
Адпаведна, Бяздзедавічы…

Калі Алег канчаў школу, адкры-
валася шмат шляхоў. Настаўнік 
гісторыі раіў паступаць на гістфак 
Віцебскага педінстытута: маўляў, 
з такой уедлівасцю ў прадмет там 
самае месца. Шчыравалі фізрук на 
пару з трэнерам. Паколькі хлопец 
прафесійна займаўся валейболам, 
агітавалі, што факультэт фізічнага 
выхавання ў Брэсце дасць пуцёўку 
ў вялікі спорт. Калгасны аграном 
спакушаў новым трактарам і жыл-
лём – яшчэ падлеткам Алег хадзіў 
памочнікам камбайнера, працаваў 
на зернетаку. І быў ваенрук, які не 
сумняваўся, што ягоны «курсант» 
мае талент да вайсковай справы.

У выніку перамог юнацкі 
максімалізм, кажа Рудакоў. Паступіў 
у вайсковае вучылішча інжынерных 
войскаў у Цюмені. Ад 1989-га цягам 
наступных 5 гадоў служыў афіцэрам, 
быў размеркаваны ў Іркуцк камандзірам 
узвода ракетнай часці. Калі пачаў раз-
вальвацца Саюз, падаў рапарт, каб 
перавесціся на радзіму. Адмовілі на 
той падставе, што ў Беларусі масавыя 
скарачэнні, выводзяць ракетныя войскі, 
сваіх няма куды падзець.

А ў Сібіры, наадварот, быў 
дэфіцыт кадраў. Так і зрабіўся бела-
рус Рудакоў спачатку расійскім 
афіцэрам, а пасля і грамадзянінам 
Расійскай Федэрацыі.

«Спаслаліся на адсутнасць 
ныркі і звольнілі  

«па абмежаваным стане»,  
без пенсіі»

У першай палове 1990-х пачаліся 
праблемы са здароўем, пераста-

ла працаваць адна нырка. Лекары 
пераконвалі, што яе не было ад 
нараджэння, і на гэтай падставе 
звольнілі праз «абмежаваны стан 
здароўя без права пенсіі». Потым, 
праўда, высветлілася, што нырка ўсё 
ж была, але за час службы чамусьці 
«сапсавалася».

Вярнуцца дадому не далі 
эканамічныя прычыны. Грошы 
трымаў у банку, а той «згарэў» разам 
з усімі назапашваннямі. Давялося 
стварыць у Іркуцку сваю «малую 
Беларусь», паўжартам кажа Алег 
Рудакоў.

Атрымаў цывільную адукацыю, 
вучыўся адразу ў дзвюх іркуцкіх 
ВНУ. Скончыў эканамічны факультэт 
тэхнічнага ўніверсітэта і шэсць гадоў 
вучыўся на гістарычным факультэ-
це дзяржаўнага ўніверсітэта. У гэты 
час захапіўся беларускай справай: 
шукаў у архівах звесткі пра добраах-
вотных і вымушаных перасяленцаў, 
наведваўся з этнаграфічнымі 
экспедыцыямі ў заснаваныя 
беларусамі вёскі Прыбайкалля, 
дакументаваў матэрыяльныя і куль-
турныя скарбы, арганізоўваў святы 
ў аўтэнтычным стылі.

У 1996-м стварыў і наступныя 17 
гадоў узначальваў Іркуцкае таварыства 
беларускай культуры імя Яна Чэрскага 
(ІТБК) – адну з самых актыўных у Расіі 
беларускіх суполак. У 2013-м добраах-
вотна перадаў кіраванне новаму акты-
ву, спасылаючыся на тое, што нават 
«выбітнаму і вельмі разумнаму» доўга 
заседжвацца на пасадзе старшыні нель-
га, пачынаецца застой. А на наступны 
год і зусім выйшаў з ІТБК, бо колішнія 
аднадумцы жадалі ўжо весці справы 
па-свойму.

Каб не рабіць канфліктаў, Алег 
Рудакоў напісаў заяву. Следам за ім 
выйшаў амаль увесь склад малад-
зёжнага клуба «Крывічы» на чале з 
кіраўніцай Воляй Галанавай.

«Як ні стараўся, расколу паз-
бегнуць не здолеў, – дагэтуль пера-
жывае ён. – Сабраліся разам, 
паразважалі. Вырашылі працяг-
нуць культурна-асветніцкую працу 
ў межах «Крывічоў» – на карысць 
яднання беларусаў Іркуцкай вобласці. 
Хоць цяпер працаваць давялося ў 
канкурэнцыі з былымі паплечнікамі, 
якія засталіся ў ІТБК. Але зноў жа: 
была адна суполка, а стала дзве – 
і беларускіх спраў удвая паболела! 
Неўзабаве арганізацыя змяніла ста-
тут і стала «дарослай»: Іркуцкае 
гарадское грамадскае аб’яднанне 
«Беларускі клуб «Крывічы». Склаўся 
моцны актыў, пачалі працаваць на 
беларушчыну».

«Прашчуры адсюль з’ехалі, 
цяпер хоць праўнукі павінны 

пачаць вяртацца»
Кожны месяц «крывічане» 

арганізоўвалі старадаўнія беларускія 
святы, вандравалі па вёсках 
перасяленцаў, збіралі аўтэнтычны 
фальклор, праводзілі рэпетыцыі 
ансамбля песні і заняткі па танцах, 
кожную нядзелю ладзілі адкрытыя 
ўрокі беларускай мовы, запрацавалі 
секцыі рамёстваў і г.д. Іншым разам 
іркуцяне дзівіліся: няўжо гэта ўсё на 
аматарскіх асновах, без акладаў ды 
заробкаў?

Воля Галанава – адна з «рэкру-
таваных» у беларускую справу. 
Менавіта Алег Рудакоў дапамог ёй 
усвядоміць сваю беларускасць, а з 
цягам часу дзяўчына раскапала і 
свае сапраўдныя карані. Кажа, што 
ад першага прыезду на гістарычную 
радзіму 10 гадоў таму ў рамках 
праграмы беларусаў замежжа на 
«Славянскім базары» займела запа-
ветную мару – вярнуцца на зямлю 
продкаў. А цяпер яе ажыццявіла.

А як паставіліся да пераезду 
сямейнікі? Яе бацькі, два браты і 
сястра лічаць сябе расійцамі. Воліна 
захапленне беларускім радаводам 
доўгі час наогул не прымалі ўсур’ёз. 
Пакуль яна не паставіла ўсіх перад 
фактам.

«Як, куды, навошта? – рэакцыя 
была прыблізна такая, – успамінае 
Воля. – Тлумачу ім: нашы прашчуры 
адсюль з’ехалі, цяпер хоць праўнукі 
павінны пачаць вяртацца. Дарэчы, 
да бешанковіцкай вёскі, адкуль маю 
прабабку Варвару звезлі 8-гадовай 
дзяўчынкай, крыху больш за 100 
кіламетраў. Таму я на сваёй радзіме, 
мне тут вельмі камфортна… 
Натуральна, у бацькоў быў страх. 
Гэта ж не ў суседні горад з’ехаць – 
другі канец свету. Я не змагу навед-
ваць іх у выхадныя, прыязджаць на 
сямейныя святы. З усведамленнем 
гэтага няпроста змірыцца. Але я 
дарослы чалавек, сама выбіраю, як 
далей будаваць сваё жыццё».

Як псіхолаг Воля працягвае пра-
цаваць з кліентамі ў Расіі і за яе 
межамі дыстанцыйна – балазе сучас-
ныя тэхналогіі дазваляюць гэта 
рабіць нават з беларускай вёскі. Не 
траціць яна сувязі і з сябрамі па 
«Крывічах» – бывае, нават даводзіцца 
спяваць проста ў манітор.

«Як толькі адчуеш свае карані, 
яны абавязкова паклічуць 

вярнуцца на радзіму»
Ці падштурхнула ўзбуйненне 

сям’і да хутчэйшага вяртання? 
Магчыма, пры іншым раскладзе 
Алег Рудакоў і далей знаходзіў бы 
прычыны, каб адтэрмінаваць рады-
кальны крок, пра які марыў апошнія 
30 гадоў.

«Гэта здарылася б у любым выпад-
ку, – катэгарычны ён. – Вельмі доўга 
з Воляй разам шчыравалі на карысць 
беларускай культуры, наша прыцяг-
ненне з кожным годам узмацнялася. 
Безумоўна, мы пажаніліся б. Але ўсё 
разам супала, і нейкія працэсы тым 
самым прыспешыліся. У Беларусь 
мяжа закрыта, Волю проста так не 
ўпусцілі б – дарэчы, і так не вельмі 
хацелі, бо не блізкая сваячка, ледзь 
заехалі. Давялося рыхтаваць паперы, 
што маці – інвалід І групы і ў кепскім 
стане. То бок гэта не спантаннае 
рашэнне, усё ішло да такой развязкі. 
Асабліва калі вырашылі, што разам 
будзе весялей».

Зрэшты, яны былі не першымі 
іркуцкімі вяртанцамі. Яшчэ раней тут 
з’явіўся Рудакоў-малодшы. Пасля шко-
лы Аляксей, сын ад першага шлюбу, 
самастойна прыняў рашэнне перае-
хаць на бацькаву радзіму, паступіў у 
Полацкі дзяржаўны ўніверсітэт, быў 
адным з лепшых на курсе. Яшчэ сту-
дэнтам пачаў працаваць у сферы пра-
грамавання, зарабляў сабе на жыццё, 
наймаў кватэру. Пачынаў у Віцебску, 
цяпер на высокіх пазіцыях у кампаніі 
EPAM. Як кажа Алег, паколькі Лёша 
рэалізаваў мару пра Беларусь нават 
хутчэй за яго, гэта стала яшчэ боль-
шым стымулам да вяртання.

«Кожны, хто некалі з’ехаў, мусіць 
вярнуцца на радзіму, – перакана-
ны ён. – Калі адчуваеш свае карані, 
яны цябе абавязкова паклічуць. 
У нас такая вялікая тэрыторыя, 
а пражывае крыху за 9 мільёнаў, 
зусім мала. Вунь колькі месца: пры-
язджайце, жывіце! Трэба аднаўляць 
наш край разам… Так, па сабе ведаю, 
наколькі складана адважыцца на 
такі крок. Але ў нейкі час прыходзіць 
разуменне: далей вагацца немагчыма. 
Таму ўсё абрэзаў, нічога ў Іркуцку 
не засталося, акрамя сяброў і імя – 
дагэтуль запрашаюць на пасяджэнні 
ў адміністрацыю, на прынагодныя 
святы. Я ўжо ім пішу, што ўсё, не 
магу… І наогул у мяне яшчэ ноч».

Дарэчы, да беларускіх начэй у 
Алега асаблівы піетэт. Кажа: зна-
рок прачынаецца і выходзіць на 
вуліцу, каб атрымаць асалоду ад 
празрыстасці паветра і неба. Кажа, 
што ў Сібіры ночы чорныя, як сажа, 
а ў Бяздзедавічах можна любавацца 
ўласным ценем ад месяца.

Цяпер у Алега і Волі будзён-
ныя клопаты, найперш звязаныя з 
легалізацыяй. Паколькі абое маюць 
расійскія пашпарты, для пачатку 
трэба атрымаць дазвол на часовае 
пражыванне ў Беларусі. Гэта выма-
гае ездзіць у Полацак і Мінск, пера-
адольваць розныя бюракратычныя 
працэдуры. Калі гэты этап застанец-
ца ў мінулым, можна будзе заняцца 
працаўладкаваннем і вяртаннем да 
культурнай актыўнасці.

Таксама Алег Рудакоў збіраецца 
шчыльней засяродзіцца на навуко-
ва-даследчыцкай дзейнасці, паказ-
ваючы новыя беларускія старонкі ў 
асваенні сібірскіх рэгіёнаў.
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Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
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ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
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«Выдавецтва  «Беларускі Дом друку». ЛП №02 0 106 ад 0.04.2004. 22001 , Мінск, пр-т Незалежнасці, 79 1. Падпiса-
на ў друк 1 .05.2020 у 17.00. Аб' м 4 друк. ар ку шы. Ты раж  21 611 экз. За каз № 1524.63222 – для індывідуальных падпісчыкаў, 

632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.
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i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч 
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ШАХМАТЫ

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Вад ім ЖЫЛКО.

З  ПЕРШЫХ  ВУСНАЎ

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

У мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

5 гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладзімір ШАНТАРОВІЧ:
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
Галоўны трэнер зборнай Беларусі па веславанні на байдарках і каноэ распавёў 

«Народнай Волі» пра тое, чаму «сёння не варта апускаць рукі».

УТ ОЛ

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Адбыліся матчы 9-га тура чэмпіянату Беларусі 

па футболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
Уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа Уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў Токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– У камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Алесь СІВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
Каханне, любоў да Беларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага паэта Беларусі Р г ра арадуліна.

КРЫ АВАНКА

Па гарызанталі: 1.«… 
хараства, я верны ваш халоп, // 
Капрызаў Вашых неадступны 
лёкай» – з песні «… хараства» 
на словы Р.Барадуліна (музы-
ка А.Камоцкага). 8.Японскае 
нацыянальнае адзенне. 
9.Раённая газета (разм.). 10.Для 
добрага ката і ў лютым … 
(прык.). 13.Калі зімой …, то 
летам раса (прыкм.). 14.«Зямлю 
бацькоў // Я так люблю, // 
Што ненавідзець // Маю … !» 
– з верша Р.Барадуліна «Зямля 
бацькоў». 15.«Пакуль каханая – 
// Сусвет перапаўняе . // А зне-
любее – засланяе …» – з верша 
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зіма ад вясны». 25.Мучны 
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Р.Барадуліна. 32.Грамадскі 
дзеяч – выбітны аратар і 
публіцыст. 33.Тое, што набыта.

Па вертыкалі: 1.Імя 
маці Р.Барадуліна, якой ён 
прысвяціў шмат твораў. 
«Пакінула мне на зямлі 
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вогнепаклонніца» – з верша 
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паўночнай цішы» – з вер-
ша «Эрас і Псіхея» паэта, 
каталіцкага святара Казіміра 
Сваяка, які вёў набажэн-
ствы на беларускай мове і 
адчыняў на Астравеччыне 

беларускамоўныя школы; 
19 лютага – 130 гадоў з дня 
яго нараджэння. 4.Раздзел 
кнігі. 5.Яравая пшаніца 
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– … , ты нашых краёў, // 
Арыстакратка кахання» – 
з верша «Арыстакратка». 
12.«… ад маці» – кніга вершаў 
паэта, у якой ён услаўляе 
тры святыні: Маці, Мову і 
Малітву. 16.Літаратурны твор 
алегарычнага зместу. 17.«І вы 
прыходзілі парою ў сны, // 
Далёкая, як … трапяткая» – з 
верша «Раманс». 20.Тое, што і 
ўзгорак. 21.«Жвірынкі лірыкі 
на дне // Ракі // Па імені …» 
– з верша «Жвірынкі лірыкі 
на дне». 24.«Дык шануй, 
беларус, сваю мову, – // Гэты 
… наш на вечныя годы» – 
з верша А.Гаруна «Ты, мой 
брат, каго завуць беларусам». 
26.Паданне пра якую-небудзь 
падзею. 27.«Хай беларус бела-

руса // Будзе любіць як бра-
та. // Светлая імем Ісуса // 
Наша крывіцкая …» – з вер-
ша Р.Барадуліна «Маленне за 
Беларусь». 28.«Помніць кож-
най масніцы спеў, // Кожны 
… у прыціхлай хаце» – з песні 
«Трэба дома бываць часцей» 
на словы Р.Барадуліна (музы-
ка І.Лучанка). 30.«Ды калі ты 
не бязродны … – // Гавары са 
мной па-беларуску» – з вер-
ша Я.Янішчыц «Будзе слоту 
абвяшчаць прагноз».

Адказы на 
крыжаванку

Па гарызанталі: 1.Княгіня. 
8.Кімано. 9.Раёнка. 10.Сакавік. 
13.Іней. 14. Права. 15.Свет. 
18.Край. 19.Рогі. 22.Гукі. 
23.Вясна. 25.Блін. 29.Каханка. 
31.Азбука. 32.Трыбун. 
33.Здабыча.

Па вертыкалі: 1.Акуліна. 
2.Час. 3.Косы. 4.Глава. 
5.Ярка. 6.Лён. 7.Малітва. 
11.Беларуска. 12.Евангелле. 
16.Байка. 17.Зорка. 20.Пагорак. 
21.Жанчына. 24.Скарб. 26.Сказ. 
27.Хата. 28.Кут. 30.Сын.

Ля он ЕЛЕШ.
г.Дзяржынск.

МАЗАІКА

МАЗАІКА

Ізноў гульня…
эмпіянат Беларусі па хакеі на траве працягнецца ў чэрвені.
Як стала вядома, жаночае 

першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на  ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  
«Беларускі Дом друку». ЛП №9 106 ад 0.04.2004.  Пр-т Незалежнасці, 79 1, 22001 , г. Мінск. Падпiса на ў друк 
10.0 .2020 у 17.00. Аб' м 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 040 экз. За каз № 2504.

ИЗ ПЕРВЫХ УСТ ДУХОЎНАЕ
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.
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бо вельмі ж хутка 
прыходзіць старасць,
якой ніхто не жадае.
Давайце, як вучыць Сын Божы,
павернемся да дзяцей нашых,
зразумеем, палюбім іх шчыра,
не стомімся слугаваць ім,
па-добраму зайздросціць ім,    
бо незайздросная доля ў таго,
каму ніхто не зайздросціць.
Давайце будзем як дзеці,
інакш не ўвойдзем 
у Царства Нябеснае.
За дзяцей нашых 
памолімся
на ўсходзе дня,
на захадзе сонца.

Амін.
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Станеш багатым,
калі будзеш жадаць 
толькі неабходнага, 
калі страціш цікавасць да таго, 
чаго не маеш і мець не зможаш. 
Не рабіся рабом багацця, 
прага да яго — смала, 
якая склейвае духоўныя крылы. 
Спакуса нажывы заўсёды стукаецца
ў твае дзверы, 
але ж ад цябе залежыць, 
ці ўпусціш ты яе. 
Запомні, Чалавек, 
багаты той,
хто любіць раздаваць...» 
Твая праўда, Уладар: 
канцы з канцамі 
можна зводзіць без канца. 

Амін.

Уладзiмiр Л ПСК

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

Працяг. Пачатак у  53- 2.
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Гатэль у ацалелым даваенным доме 1910 года, 
дзе спыняўся прэзідэнт Польшчы і вядомыя рэжысёры

У сувязі з COVID-19 робім усё неабходнае:

вул. Смольна 14 Варшава

Jaroslaw Chołodecki, г. Варшава, Польшча

bbwarsaw.com дэзынфікуем пакоі і ўсе паверхні;
сняданкі падаем ва ўласным дворыку;
частуем нашых гасцей уласнай гароднінай, кавай і мёдам з даху гатэля;
прапаноўваем бясплатныя ровары як альтэрнатыву грамадскаму транспарту

Для тых, хто шукае адметнае месца для начлегу

ООО «ИРВИНГА ГРУППА» УНП 191751509

Хто такі Брэндан Козун?
Мінскае хакейнае Дынама  дасягнула дамоўленасці аб падпісанні кантракта з канадскім хакеістам.

Светлана Зеленковская 
пережила стремительные роды

Младшего сына Мирона известная белорусская актриса родила очень быстро. За полчаса до его рождения 
она еще собиралась в магазин и на тусовку с друзьями – на роды не было даже намека

Владимир ЯПРИН ЕВ:
«И после болезни ежедневно 
пробегаю 10 километров…»

Бизнесмен и чемпион мира по самбо рассказал «Народной Воле» о легендарном борце Александре Медведе, 
о государстве и чиновниках, о жизни после того, как переболел коронавирусом.

На днях стало известно, 
что Министерство культуры 
Беларуси отменило тендер на 
создание фильма для детей и 
юношества, проект не получит 
государственного финансиро-
вания. Победителем тендера 
был признан проект Андрея 
Кудиненко «Десять жизней 
Медведя», посвященный био-
графии легендарного белорус-
ского спортсмена.

Как сообщает TUT.BY, кар-
тина в жанре мелодрамы долж-
на была рассказать о жизни 
Александра Васильевича – 
борца вольного стиля, трех-
кратного олимпийского чем-
пиона.

– Я не хочу винить все 
государство в том, что не наш-
ли финансирования на фильм 
об Александре Васильевиче 
Медведе, – говорит Владимир 
ЯПРИНЦЕВ. – И даже не 
исключаю, что, возможно, в 
Министерстве культуры есть 
чиновники, которые никогда о 
Медведе не слышали.

Поэтому здесь не государ-
ство виновато, а конкретные 
люди. Вот, например, при-
летаем мы в какой-нибудь 
аэропорт, и таможенник или 
пограничник, у которого дома 
неприятности или он просто 
не выспался, встречает вас 
с суровым лицом. И мы уже 
виноваты только потому, что у 
него плохое настроение. А мы 
думаем: «Ага! Виновата стра-
на и Таможенный комитет!» 
Но это же не так, правильно?! 
Этого таможенника воспиты-
вали мама, папа, школа. Где-то 
недовоспитали…

Но я на днях встречался 
с друзьями-борцами, и все 

просто уверены, что юбилей-
ный, 50-й, турнир на призы 
Александра Медведя пройдет 
очень красиво и благород-
но. И мы даже не думали о 
том, что нам кто-то должен 
помогать, что нам чем-то обя-
зано Министерство культу-
ры. Мы знаем, что Александр 
Васильевич – наш кумир, и 
таким он останется для всех 
нормальных людей.

– Если на фильм не хвата-
ет денег, может, тогда стоило 
бы обратиться к обществен-
ности, к бизнесменам, чтобы 
они помогли профинансиро-
вать проект?

– Когда я слышу фами-
лию Медведь, то у меня мороз 
по коже идет. Он для меня 
– настоящая легенда! И я, 
например, считаю унизитель-
ным просить на фильм у того 
же Министерства культуры. 
Лучше я сам поступлю так, как 
должен поступить.

И, вы знаете, борцы – это 
такие люди, которые в первую 
очередь на Бога и на себя наде-
ются. Может, у Министерства 
культуры на самом деле 
финансовые проблемы, откуда 
я знаю? Почему я должен на 
них надеяться? Только на себя!

Кстати, бывший министр 
спорта и туризма Юрий 
Леонидович Сиваков лично 
предлагал мне быть у него 
заместителем, но я сказал, что 
не достоин. Не хватает «вер-
тикальных» знаний. Считаю, 
что председателем Федерации 
самбо я был достойным, а вот 
на должность замминистра 
спорта еще нужно подучиться, 
как Чапай говорил.

– Как считаете, фильм о 
Медведе все равно появится?

– Уверен в этом. Если не 
Министерство культуры сде-
лает, то обязательно найдут-
ся люди, которые осуществят 
этот проект.

Как уже говорил, в сен-
тябре этого года будет юби-
лейный турнир на призы 
Александра Васильевича, и 
не сомневаюсь, что, несмотря 
на пандемию в мире, приедет 
очень много друзей легендар-
ного спортсмена. Как говорят, 
нельзя остановить планету, 
которая крутится. Поэтому 
уверен, что и финансирование 
найдется, и фильм будет.

– Если уж затронули тему 
пандемии… Вы же сами весной 
переболели коронавирусом, как 
себя сейчас чувствуете?

– Болезнь мои планы, без-
условно, поменяла. На прошлой 
неделе, например, я должен 
был с друзьями совершать вос-
хождение на Эльбрус, но увы… 
Врачи не рекомендовали, хотя 
я не сомневаюсь, что поднялся 
бы. Но это уже гордыня. Когда 
ты говоришь, что ты какой-то 
особенный, то это неправильно. 
Надо спокойно ко всему отно-
ситься и реально оценивать 
ситуацию. И надо видеть зна-
ки, которые тебе посылает Бог. 
Так что походы в горы пока что 
пришлось отложить на более 
поздний срок.

Кстати, друзья на Эльбрусе 
все равно побывали и даже 
подняли на вершину мою 
фотографию! Сказали мне: 
«Ты, брат, был с нами!» Мне 
это, конечно, очень приятно.

– Владимир Геннадьевич, 
знаю, что вы большой люби-
тель бега. От пробежек после 
болезни не отказались?

– Не отказался и дистан-
цию оставил прежнюю – в 
среднем ежедневно пробегаю 
по 10 километров. А вот темп 
уменьшил.

Врачи говорят, что неже-
лательна интенсивность в 
движениях, рывковая работа. 
Ходить и бегать надо в одном 
темпе, чтобы легкие раскры-
лись, продышались и кровь 
насытилась кислородом.

– Сейчас медицинское 
обследование проходите 
регулярно?

– К сожалению, нет. Не 
обследуюсь, пока, как говорят, 
жареный петух в одно место 
не клюнет. И это плохо.

– В сентябре в Минске пла-
нируется полумарафон, раньше 
вы принимали в нем участие. 
Сейчас какие планы на забег?

– Хочется, безусловно, но 
буду смотреть на состояние здо-
ровья и исходить из тех реко-
мендаций, которые дадут врачи.

К тому же осенью в Минске 
пройдет чемпионат мира по 
самбо среди ветеранов, мы удо-
стоились такой чести. Как гово-
рится, не было бы счастья, да 
несчастье помогло. Нидерланды 
должны были принять первен-
ство, но из-за пандемии оно не 
состоялось. Теперь фестиваль 
борьбы пройдет в «Стайках».

– Говорят, что осенью 
может начаться вторая волна 
коронавируса…

– Я об этом не думаю, 
как будет, так и будет. 
По-прежнему постоянно мою 
руки и соблюдаю рекоменда-
ции медиков.

У меня выработались анти-
тела, и я свой человеческий 
долг выполнил – пошел и сдал 
плазму. И по крайней мере двум 
человекам она пригодилась…

Алесь СИВЫЙ.
Фото: tribuna.com.

ЛЕГІЯНЕРЫ

ЧАСТНАЯ ИЗНЬ

Як паведамляе прэс-служба клу-
ба, 30-гадовы форвард Брэндан 
Козун папярэднія сезоны правёў у 
КХЛ, выступаючы за фінскі “Ёкерыт”, 
яраслаўскі “Локомотив” і магнітагорскі 
“Металлург”. Усяго ў КХЛ нападаючы 
правёў 308 гульняў, на яго рахунку 230 
ачкоў (86 галоў і 144 галявыя перада-
чы). Пагуляў хакеіст і ў НХЛ, правёў 20 
матчаў за “Таронта”. У складзе зборнай 
Канады станавіўся бронзавым прызёрам 

маладзёжнага чэмпіянату свету 2010 года 
і бронзавым прызёрам Алімпіяды-2018.

“Беларускі клуб можна павіншаваць з 
гэтым трансферам, – піша sport-express.
ru. – Канадзец павінен быў выступаць за 
кітайскі “Куньлунь”, дэталі кантракта 
ўжо былі абмеркаваны. Але тут свет 
абваліўся з-за каранавіруса, кітайская 
каманда апынулася на мяжы знікнення, а 
пераезд у Расію адбыўся толькі на ўмове 
сур’ёзнага скарачэння бюджэту. Кажуць, 

што Брэндану адразу прапанавалі на 50 
працэнтаў менш, чым ён атрымліваў 
раней. Ігрок адмовіўся і знайшоў іншы 
варынят у КХЛ.

Дарэчы, апошні сезон у Брэндана быў 
не вельмі ўдалы, бо пераход адбыўся з-за 
сквапнасці, а не таму, што так было 
лепш для кар’еры. Былы віцэ-прэзідэнт 
магнітагорскага “Металлурга” Генадзь 
Вялічкін даў шмат грошай – легіянер, 
зразумелая справа, пагадзіўся. Але ў 

выніку ўсё апынулася ганьбай. Пасля 
47 ачкоў у Яраслаўлі ён набраў усяго 23 
за “Металлург”, і на яго гульню многія 
пляваліся.

Зрэшты, асудзіць Козун за пераход 
нельга. Ён у гэтай лізе, каб зарабіць 
пабольш грошай. Упэўнены, што Брэндан 
спатрэбіцца Мінску, ды і наогул ата-
ка беларускай каманды з кожным днём 
становіцца ўсё больш сімпатычнай…”

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

«Спонтанность, легкость и 
полное доверие – именно это 
пришло в мою жизнь с рож-
дением Мирона, – рассказала 
Светлана в «Инстаграме». – Я 
наконец-таки увидела, почув-
ствовала, открыла и узнала 
себя. Теперь я в ладу с самой 
собой. И наслаждаюсь полно-
той и достаточностью. И всё 
хорошо.

Мирон – это Ракета! 
Мирон – это Свобода выбора 
и радостное, захватывающее 
приключение!

Рекордно стремительные 
роды. От первой схватки до 
появления Мирона – 40 минут. 
Я на полном серьезе. Когда 
начались роды, собиралась на 
уже традиционный субботний 
Эко-Уикенд. Состояние было 
таким легким, ненапряжным 
и совсем не напоминало роды. 
О том, что Мирон появится 
через 40 минут, я даже помыс-
лить не могла. Наносила 
последние штрихи по маки-

яжу и подкручивала волосы, 
подбирала одежду. Но всё ста-
ло очень быстро развиваться, 
хотя и совсем не было боль-
но. Где-то на 15-й минуте я 
всё-таки поняла, что это уже 
не шуточки, и стала вместе 
с няней Наташей собирать 
вещи и параллельно звонить 
в «скорую». Только я туда 

позвонила, как почувствова-
ла, что «скорая» не успеет... 
Спокойная, как удав, напра-
вилась к теперь уже «священ-
ному» дивану, Наташа успе-
ла бросить плед, понимая на 
ходу, какая ответственность 
сейчас на нее свалится. Мы обе 
были прекрасны и сильны, мы 
это сделали легко и спокойно. 

Мирон неожиданно родился 
дома. Роды очень смело и уве-
ренно приняла наша доблест-
ная няня Наташа. В середине 
родов я додумалась позвонить 
моей подруге и крестной годо-
валого Феди, которая при-
нимала роды у меня в 2019 
году, она сориентировала нас 
с Наташей, как дальше быть 
с Мироном, и уже подготав-
ливала нас к перерезанию 
пуповины. «Скорая» приехала 
спустя 20 минут после родов 
и, слава Богу, пуповину пере-
резали медики, а не мы садо-
выми ножницами…”

Мирон – четвертый сын 
Сергея Михалка.

Вместе со Светланой 
Зеленковской музыкант вос-
питывает шестилетнего 
Макара и годовалого Федора.

В первом браке с солист-
кой группы «Мантана» 
Алесей Берулавой в 1995 году 
у Михалка родился сын Павел.

Алина ВЕТРОВА.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць 
нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць у 
перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам-
ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. 
Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена 
Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не 
аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).

РАДЗIМА

   Алесь ПІСЬМЯНКОЎ
Ты адбі мне тэлеграму,
Што у нашай старане
Ў ціхай вёсцы Белы Камень
Выпаў белы-белы снег.
Вёсак многа. Ёсць другія.
Ў вёсках нашы карані. 
У мяне не настальгія – 
Проста сум па чысціні, 
Проста сум па белым полі, 
Па рабінавым агні. 
Проста хочацца да болю 
Першароднай чысціні, 
Той, што мроіцца начамі, 
Што з душы здымае грэх... 
Проста ў вёсцы Белы Камень 
Самы белы ў свеце снег.

ИЗ ПЕРВЫХ УСТ

Хоць не ходзяць 
там трамваі,  
ды папера  
ўсё стрывае
Падчас суда над Дзмітрыем 
Дубковым “Мінсктранс” выставіў 
яму іск на 21,8 тысячы рублёў: 
маўляў, падчас пратэсту замінаў 
руху грамадскага транспарту, у 
тым ліку трамваям.

У “Мінсктрансе” фінансісты
Ледзь не ўпалі ў лёгкі транс.
А чаму? Намёк празрысты
Атрымаў-пачуў “Мінсктранс”
(Пэўна, ўсё ж ад пракурора):
– За начны ўчарашні бунт
Хай нацдэмы цяпнуць гора,
Хай спазнаюць ліха фунт.
І хоць з бучы той не бачу
Я для вас вялікіх страт,
Ды рыхтуйце справаздачу:
Страт, маўляў, задужа шмат!
Мы, вядома, іх на нары,
На Акрэсціна, пашлём,
Толькі мала гэткай кары,
Вы агрэйце іх рублём –
Хай працуюць без зарплаты…
Як загад гучаў намёк.
Скуль жа ўзяць такія страты?
Сталі ўсе напружваць клёк.
І ад штурму мазгавога
Атрымаўся добры плён:
Страт прыдумалася многа,
Хоць, на жаль, не на мільён.
Вось, напрыклад, злыдзень нейкі
(Ён, відаць, такі бугай!)
Паламаў-паквэцаў рэйкі,
І не мог хадзіць трамвай.
Справаздачу неўзабаве
Пракурору аддалі.
Быў працэс па гэтай справе.
Анямеў народ, калі
Пракурор назваў з імпэтам
Тыя страты ўсім на ўздзіў,
Бо трамвай у месцы гэтым
Проста зроду не хадзіў…
                    ***Як дурнота – цераз край
Ці разруха ў галаве,
Дык па Свіслачы трамвай
Пры патрэбе паплыве…

Не прынялі б 
у піянеры  
за хуліганскія 
манеры
Жыхар Гродна спаліў 18 смеццевых 
бакаў. Свой учынак растлучамыў 
тым, што хацеў успомніць 
дзяцінства і піянерскія кастры.
Ён рос яшчэ ў СССР
І шанаваў часіны тыя.
Не ўздзіў, што нават і цяпер
Гучала слова “піянер”
Як словы “сімвал” і “святыня”.
Часцей за ўсё з тае пары
Шчаслівілі ўспаміны-хвалі,
Як піянерскія кастры
Душу і цела сагравалі.
Забаў нямала ля кастроў – 
Была фантазія багатай.
І ў мужыка бурліла кроў,
Калі прыгадваў зноў і зноў
Вабносці піянерважатай.
І кожны дзень па тых кастрах
Яго даймала настальгія.
Нарэшце ён адолеў страх,
І думкі грэшныя, благія
Запаланілі галаву,
Далі штуршок яго намерам:
“Той час нанова пражыву,
Як зноў пабуду піянерам!
Няхай жа полымя кастроў
Абудзіць наша пакаленне!”
Ды дзе ж набрацца столькі дроў?
У горадзе адно каменне…
І цюкнула ідэя ў скронь,
Што ёсць жа смеццевыя бакі.
Калі ахопіць іх агонь,
Падзівіцца любы і ўсякі.
І кожны, пэўна, будзе рад –
Кастры гарэцьмуць да дасвецця,
Бо бакаў тых навокал шмат,
А ў іх, на шчасце, многа смецця.
…Гараць, як некалі, кастры,
Святло ад іх увысь нясецца!
І птушкаю ў яго ўнутры
Ад шчасця трапятала сэрца.
                     ***Дух піянерскі час не сцёр,
І ў ідэалы тыя ж верыў,
Ды за такі пажар-касцёр
Яго пагналі б з піянераў…
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П О Ш Т А

КАЛОНКА 
АЛЕСЯ НЯЎВЕСЯ

Ён упэўніў дактароў, што 
здароўе будзь здароў!
18-гадовага жыхара Наваполацка 
не ўзялі ў армію. З гора ён у 
адзіночку выпіў дзве бутэлькі 
гарэлкі і на паркоўцы разграміў 
чужыя аўтамабілі. Узбуджана 
крымінальная справа.

Каб пачувацца па-геройску
І быць прывабным для дзяўчат,
Ён адслужыць хацеў у войску,
Узяць у рукі аўтамат.
Тым больш што некалі казалі,
Дый Бацька паўтараць прывык:
Хто не служыў, той варты жалю,
Бо не сапраўдны ён мужык.
Ішоў па позве, як на свята,
На медкамісію, аднак
Дахаты
Брыў з ваенкамата
Зусім разгубленым юнак,
Бы апынуўся ў лесе дзесьці…
Юнак пачуў ад дактароў:
– Каб адмыслова службу несці,
Здароўе трэба будзь здароў.
Такія ў арміі нагрузкі!
Муштра, манеўры, марш-кідкі…
А ты ў плячах задужа вузкі,
І прэс на пузе не такі,
Як у сапраўднага атлета.
Наогул важыш тры пуды.
Хіба ж, скажы, нармальна гэта?
Калі адкормішся за лета,
Наросціш мышцы, дык тады
Ты зможаш, хлопча, стаць салдатам –
На гэта мы дадзім дабро…
Хоць не пакрыў ад злосці матам,
Але кіпела ўсё нутро,
Калі пачуў такія словы.
«Ім дакажу, – рашыў юнак, –
Што я да арміі гатовы,
Што я мацак, а не здыхляк!»
Ідэя «мудрая» саспела,
Ён план прыдумаў «неблагі»…
Што ў нас дужэйшым робіць цела?
Што робіць смелымі мазгі?
Гарэлка – допінг лепшы самы,
Яна нам моцы дадае.
Пашыбаваў юнак да крамы
І ўпершыню купіў яе.
Прычым на дзве разжыўся пляшкі!
Нашто яму такі аб’ём?
Каб мець удар баксёрскі, цяжкі.
(Такія ў нас ва ўсіх замашкі:
Чым болей п’ём, тым лепей б’ём.)
Калі праз дзве ці тры гадзіны
Усё забулькаў у гарляк,
Дык вынік быў зусім не дзіўны:
А ён і праўда не здыхляк!
Машыны з блізкае паркоўкі
Адчулі гэта на сабе:
Непераможны, шустры, лоўкі
Хлапчына з імі ў барацьбе!
Каб іх разбіць, не трэба й молат!
Няхай пабачаць дактары,
Што ён асілак, існы волат –
Хоць заўтра ў армію бяры!
З машынамі ён выйграў схватку!
Ды толькі «волат» не дапёр,
Што моц ягоную спачатку
Ацэньваць будзе пракурор…
                   ***Мне верыць хочацца: за краты
Суд ахламона не пашле,
І зможа ён пайсці ў салдаты,
Калі адкорміцца. Але,
Як суд паставіцца варожа
І да астрога давядзе,
Наўрад ці сіл набрацца зможа
Ён на турэмнай баландзе…

Сабакі ў шоку
Мы сёння апынуліся ў бядзе –
Напаў каранавірус на людзей.
Наморднік начапіў любы і ўсякі.
У шоку зараз, мусібыць, сабакі…

Тры дыеты
Худзела. Каб дабіцца мэты,
Яна ўжывала тры дыеты:
З адной, падсеўшы да стала,
Паесці ўдосталь не магла…

На ўсе сто
– Хачу табе сказаць я, што
Ты выглядаеш на ўсе сто!
– Цябе падманвае пагляд:
Я выпіў дзвесце пяцьдзясят…

Не крылы, а рогі 
Як на трынаццаты паверх
Падняўся ты для суіцыду,
Бо жонка здрадзіла,
Павер:
Не так выказваюць агіду.
Душа і цела ў барацьбе,
Ступіць гатовы ў бездань ногі…
Ды варта помніць, што ў цябе
Не крылы выраслі, а рогі.

Паводле анатоміі
Жанчына кажа дзецюку
(Рэй павяла яна сама):
– Не прапануеце руку,
Яшчэ і сэрца ў вас няма – 
Я бачу з першага пагляду.
Дык дайце хоць на шыю сяду…

ГАЗЕТА ЧЫТАЧ

ПРАШУ СЛОВА!

Аляксандр Радзькоў – 
доктар педагагічных навук

История любви
КАРТИНА ИЗНИ

Они любили друг друга 
молодыми. Их молодость 
пришлась на трудные после-
военные годы, и вышло 
так, что у каждого сложи-
лась своя жизнь: выросли 
достойные дети и внуки, 
появились очаровательные 
правнуки – милые копии 
предков. Каждому было чем 
гордиться.

Прожитые годы логич-
но подвели их к понима-
нию, что не следует обре-
менять потомков своими 
потребностями, желани-
ями и интересами. Тем 
более что каждый из них 
был в состоянии позво-
лить себе самостоятельное 
существование.

Все эти годы они помни-
ли друг друга, но никогда не 
встречались и не напомина-
ли о себе. Встреча произо-
шла по совершенно неве-
роятному стечению обсто-
ятельств – жизнь иногда 

устраивает такие шалости. 
Они были свободны, и 
далекая молодость напом-
нила о себе.

Их решение быть вме-
сте очень скоро перестало 
вызывать у родных и близ-
ких снисходительные улыб-
ки. Они безупречно подхо-
дили друг другу, восхища-
ли окружающих в любой 

обстановке: глаза светились 
любовью, а их диалоги эту 
любовь искусно прятали. 
Так было почти тридцать 
лет.

В феврале этого года 
на прогулке он вдруг упал 
и сломал шейку бедра. С 
людьми в возрасте такое 
бывает, а ему исполнилось 
девяносто три года.

Врачи сделали все, что 
требуется в таких случаях, 
предстояло долгое лечение. 
Для нее весь мир перестал 
существовать, она с утра до 
вечера была озабочена визи-
тами в клинику. Их встречи 
поражали персонал искрен-
ней нежностью и теплом.

В один из мартовских 
дней ее к нему не пустили: 

клинику закрыли на каран-
тин – несколько больных, в 
том числе и он, заразились 
коронавирусом. Они стали 
общаться по телефону. Ему 
объяснили ситуацию, но 
он все равно допытывался: 
почему она к нему не при-
ходит, неужели она его раз-
любила? В эти минуты лицо 
ее каменело.

Лечение перелома прохо-
дило успешно. Но незадолго 
до его завершения сделал 
свое черное дело коронави-
рус: его не стало…

Прошло три недели. На 
все вопросы она просит ее 
не беспокоить…

Михаил ЗА ОЛ СКИЙ.

P.S. Я намеренно не 
пишу, как зовут моих 
реальных героев: Джон и 
Мэри, или Ян и Мария, или 
Иван да Марья. Подобных 
историй сегодня много. На 
всех одна беда.

Прачытаў у «Народнай 
Волі» за 15 мая аб тым, 
што былы міністр адукацыі 
Аляксандр Радзькоў напісаў 
аўтабіяграфічную кнігу. 
У публікацыі цытуецца 
прадмова да кнігі. Аўтар 
прадмовы (хутчэй за ўсё, 
нехта з блізкіх А.Радзькову 
людзей, магчыма, дачка) 
дапусціў, на жаль, памылку, 
прысвоіўшы А.Радзькову 
навуковую ступень доктара 
ф і з і к а - м а т э м а т ы ч н ы х 
навук. Матэматыку спадар 

Радзькоў выкладаў, але 
матэматычных дысертацый 
не пісаў і не абараняў. Ён – 
доктар педагагічных навук, 
аб чым паведамляецца 
ў рэдакцыйным дадатку 
«Из личного дела». І 
атрымліваецца з публікацыі, 
што ён – двойчы доктар. 
Выпраўце гэта, калі ласка!

Мой былы калега 
(пазней мой начальнік) 
пры жыцці ў Магілёве быў 
выдатным выкладчыкам і 
цікавым чалавекам. На жаль, 

спакусіўся на служэнне 
мамоне. І зараз застанецца 
ў гісторыі, між іншым, 
і як высокапастаўлены 
чыноўнік, што забараніў 
сустрэчы з сябрамі Саюза 
беларускіх пісьменнікаў 
у навучальных установах 
краіны. Цікава, ці піша ён 
аб тым у сваёй кнізе? І 
гэта не адзіная прыкрасць 
яго сталічнага жыцця. 
Шкада чалавека!

Міхась БУЛАВА КІ. 
Магіл .

Што за ляскатам танкаў і 
рамонтам помнікаў Леніну?

Паважаная рэдакцыя!
Дазвольце праз 

«Народную Волю» давесці да 
неабыякавых суайчыннікаў 
маё ўласнае стаўленне да 
парадаў, салютаў і рознага 
пустазвонства аб вайне на 
тэлеканалах і ў афіцыйных 
газетах. Усё гэта чыстай вады 
прапаганда, прымітыўны 
падыход да асвятлення 
трагічных старонак нашай 
гісторыі. Да такой высновы 
я прыходжу, калі ўзгадваю 
многае з таго, што давялося 
перажыць маім родным. І 
што я сёння бачу.

Мой старэйшы брат 
Арсень нарадзіўся ў 1922 
годзе. Пасля заканчэння 
Багушэвіцкай сярэдняй 
школы паступіў у пяхотна-
кулямётнае вучылішча, якое 
знаходзілася ў Калінкавічах. 
Калі пачалася вайна, 
апынуўся на Заходнім фронце, 
камандаваў стралковым 
узводам. За баі пад Масквой 
быў узнагароджаны ордэнам 
Чырвонага Сцяга.

Падчас Ржэўска-
Вяземскай аперацыі, якую 
распачалі немцы, вялікая 
групоўка савецкіх войскаў, у 
складзе якой быў і мой брат, 
апынулася ў акружэнні, і 
значная частка асабовага 
саставу была знішчана, 
астатняя ўзята ў палон. У 
непрытомным стане са 
скразным раненнем грудзей 
трапіў у палон і Арсень. Ад 
смерці ўратаваў ардынарац, 
зняўшы з яго афіцэрскую 
гімнасцёрку і надзеўшы 
звычайную салдацкую. Ён 
данёс брата да зборнага 
пункта. Камандзіраў і 
цяжка параненых фашысты 
дабівалі на месцы, а 
салдат не чапалі. Даглядаў 

параненых палонны савецкі 
ваенны доктар.

Вясной 1943 года немцы 
пешшу пагналі палонных 
на захад. Ахова была 
невялікая, але палонныя 
самі пільнавалі адзін аднаго. 
Пры пераліку ўранку за 
аднаго ўцекача гітлераўцы 
на месцы расстрэльвалі 
дзясятак палонных.

Па прыбыцці ў 
перасыльны лагер, які быў 
створаны ў Барысаве, брату 
ўсё ж пашчасціла збегчы, і 
ён прыйшоў у родную вёску. 
Дома нікога не было. Бацьку 
арыштавала паліцаі, і ён з 
больш як трыма дзясяткамі 
жыхароў навакольных 
вёсак сядзеў пад вартай 
у Багушэвічах у касцёле, 
ператвораным ў турму. Маці 
з малымі дзецьмі, ратуючыся 
ад расстрэлу, пайшла ў свет. 
Мясцовы паліцай па п’яні 
паведаміў аднавяскоўцам, 
што начальнік мясцовай 
паліцыі збіраецца ехаць 
у Беразіно за дазволам на 
расстрэл арыштаваных. Брат 
з аднавяскоўцамі сачылі за ім 
і, калі ён вяртаўся, застрэлілі. 
Конь з забітым начальнікам 
прымчаўся да будынка 
паліцыі, падняўся перапалох, 
страляніна, вартаўнік збег, 
і арыштаваныя, узламаўшы 
дзверы касцёла, разбегліся.

Брат з сябрам пераплылі 
Бярэзіну і ўступілі ў 
партызанскі атрад, які 
базіраваўся ў лясах паміж 
рэкамі Бярэзіна і Друць 
(тэрыторыя Бярэзінскага, 
Бялыніцкага і Клічаўскага 
раёнаў). Падчас нямецкай 
блакады брат загінуў за 
кулямётам ад прамога 
пападання мінамётнага 
снарада. Быў пахаваны на 

месцы бою, на ўскрайку 
леса на мяжы Бярэзінскага 
і Клічаўскага раёнаў.

У 1960-я гады адбылося 
перапахаванне загінуўшых 
у брацкія магілы. Апошні 
спачын Арсень знайшоў 
на могілках, што на 
ўскрайку вёскі Мацевічы 
Бярэзінскага раёна.

Калі адзначалася 
70-годдзе Перамогі, я 
наведаў гэта месца. Мне 
было вельмі балюча 
глядзець на перакошаны 
сціплы помнік з адарванай 
плітой і бязлікім надпісам: 
«Тут пахаваны 78 
загінуўшых…»

Ні імён, ні прозвішчаў. 
Усяго на могілках каля 
дзесяці брацкіх і адзіночных 
магіл загінуўшых у баях і 
расстраляных немцамі, 
і толькі на адной быў 
канкрэтны надпіс, усе 
астатнія – безыменныя. 
Самі могілкі зараслі 
хмызняком і занядбаны.

Дык вось на пабудову 
«Лініі Сталіна», усталяванне 
скульптуры царскаму 
гарадавому, на рамонт 
шматлікіх помнікаў Леніну, 
на парады, салюты, ад якіх 
калечацца і нават гінуць 
людзі, грошы ў сённяшніх 
улад ёсць. А на ўзвядзенне 
добрага помніка з 
указаннем імён загінуўшых 
у барацьбе з фашысцкай 
навалай сродкаў няма.

Я стары чалавек, дзіця 
вайны, і мне прыкра слухаць 
балбатню ваенных прыліпал 
кшталту: «Никто не забыт и 
ничто не забыто».

Леанід Я іма іч 
БАРАЗН НАК, д і я 

айны, ет ран пра ы.
Мінск.

НА ЗАМЕТКУ

И почтальон вам не откажет…
Спросите, а в чем не откажет?
В вашей просьбе помочь оформить 

подписку. «Белпочта» объявила, что 
теперь по вашему желанию почтальон 
может прибыть к вам домой и в тече-
ние нескольких минут подписать вас на 
любимую газету или журнал. Если вы 
работаете, он готов заглянуть к вам в 

офис и так же оперативно выполнить 
ваш заказ.

Кстати, уже открыта подписка на 
печатные средства массовой инфор-
мации на вторую половину 2020 года. 
Среди многих изданий вы легко можете 
найти в каталогах «Народную Волю».

Зоя КРУГЛОВА.

Без леса Беларусь 
превратится в пустыню

МНЕНИЕ

По моему убеждению, бело-
русский лес находится под 
угрозой уничтожения. Я живу 
неподалеку от железной доро-
ги Витебск–Орша, часто бываю 
в окрестностях Богушевска и 
вижу, как вывозится спилен-
ный лес. Лесовозами и целыми 
составами.

В одном Богушевске 
три леспромхоза, и заготов-
ка древесины там поставле-
на на поток, лес вырезается 
массово. Позволено зани-
маться заготовкой древесины 
и частникам. Каждый день 
идут составы в одну и другую 
сторону, везут кругляк диаме-
тром до 30 сантиметров.

Лесники говорят, что леса 
в южных областях Беларуси 
заражены короедом, там мно-
го бракованной древесины, 
поэтому и принято решение 
«пилить Витебскую область».

На месте вырубленных 
лесов появляются новые, ска-
жете вы. Но дело в том, что 
сосна и ель растут 100–120 
лет. Что, наши дети и внуки 
будут жить в чистом поле?

Разговаривал я и с маши-
нистами составов. Они гово-
рят, что вокруг Витебска 
все станции забиты лесом. 
Получается, кто-то возомнил 
себя единоличным хозяином 
национального достояния – 
леса – и решил продавать его 
направо и налево, чтобы как-
то свести концы с концами?

Знакомый бывший лесник, 
долгое время работавший в 
Богушевском леспромхозе, 
рассказал мне, что в 1970-е 
годы они садили много леса. 
А теперешняя власть – рубит, 
только щепки летят…

И что еще интересно: если 
браконьер убил, например, лося, 
то ему дадут большой штраф 
(несколько тысяч евро!), да еще 
могут и в тюрьму посадить! А за 
повальную вырубку леса кто-то 
получит прибыли и премии.

Я не могу безучастно смо-
треть на государственный 
разбой. Без леса Беларусь пре-
вратится в пустыню…

Борис СОСНОВСКИЙ.
г.п.Бог е ск 

Сенненского района.

НА ОЛЕЛО!

ЕСТЬ ВОПРОС!

Что скажет Ермошина, если на участок 
для голосования придут всего пять человек?

Слышали, какими 
откровениями поделилась 
в эфире государственного 
телевидения председатель 
Центральной избирательной 
комиссии Лидия Ермошина? 
Она сказала: «Пандемия 
наложила такой отпечаток, 
что избиратели все будут 
находиться в стране. И даже 
если они будут отдыхать, 
то мы предоставим все воз-
можности, чтобы они про-
голосовали по месту отдыха. 
Студентам мы предоставим 
возможность проголосовать 
по месту их проживания 
постоянного, там, где они 
будут находиться у родите-
лей. Людям, которые будут 
располагаться на дачах, мы 
также дадим возможность 
проголосовать в сельсоветах, 
сельских участковых избира-
тельных комиссиях…»

Интересное признание 
госпожи Ермошиной, не 
правда ли? С одной стороны, 
коронавирусная ситуация и 
впрямь требует от органи-
заторов президентской кам-
пании гибкости, создания 
таких условий, чтобы каж-
дый избиратель имел воз-
можность выразить свою 
волю. С другой стороны, не 
кроется ли за процитиро-
ванным высказыванием бес-
сменной руководительницы 
Центральной избирательной 
комиссии то, что в результа-
те не позволит иметь реаль-

ного представления о демо-
кратичности, несфальсифи-
цированности результатов 
голосования? 

Рассмотрим такой услов-
ный пример. На протяже-
нии дня члены участковой 
комиссии томились от того, 
что некому было вручать 
бюллетени для голосования. 
Наступило время подсчиты-
вать, а урны пустые. «Караул! 
Выборы на этом участке не 
состоялись», – скажете вы, 
уважаемые читатели. А вот 
Ермошина, предполагаю, с 
вами может не согласиться. 
Она возразит: люди прого-
лосовали в тех местах, где 
они оказались из-за корона-
вируса, мы им предоставили 
такое право. Поди проверь, 
где избиратель Иванов опу-
скал бюллетень в урну да и 
опускал ли вообще. А какие 
цифры попадут в сводный 

итоговый протокол – это 
одному Богу будет известно.

Согласитесь, есть тут над 
чем задуматься. Более пяти 
десятков человек претендо-
вали на регистрацию своих 
инициативных групп для сбо-
ра подписей за выдвижение 
в кандидаты на президент-
ский пост. Когда эта заметка 
появится в «Народной Воле» 
(если редактор не забракует), 
будет известно точное число 
отсеянных и тех, кто сможет 
идти в народ за поддержкой 
на первом этапе избиратель-
ной кампании. Но нужно ли 
тратить силы и средства, если 
нет уверенности, что выбо-
ры пройдут честно, строго в 
соответствии с демократи-
ческими нормами? Я пред-
лагаю всем претендентам на 
президентскую должность 
собраться вместе и потребо-
вать от Центральной изби-

рательной комиссии четких 
разъяснений по всем ребус-
ным вопросам. А их, кста-
ти, очень много. Зачем нам 
досрочное голосование, если 
из-за коронавирусной панде-
мии все избиратели остают-
ся в родных пенатах, никуда 
далеко не уезжают, то есть 
будут иметь возможность 
спокойно проголосовать в 
основной день выборов?

А как будут формиро-
ваться участковые и район-
ные избирательные комис-
сии? Опять всем процессом 
будут рулить чиновники вер-
тикали? Как и раньше, пред-
ставителям оппозиции будет 
дан от ворот поворот?

Неужели ничего не изме-
нится в процедуре подсчета 
голосов? Что, из-за корона-
вируса в это время на участке 
не будет ни одного наблюда-
теля? А как же опять с демо-
кратичностью, открытостью, 
прозрачностью выборов?

Словом, пока вопросов 
намного больше, чем отве-
тов. Хочется верить, что это 
волнует не одного меня, а 
очень многих избирателей 
и тех, кто решил посорев-
новаться за высшую долж-
ность в стране. Хорошо было 
бы «Народной Воле» взять 
по этому поводу интервью, 
скажем, хотя бы у Виктора 
Бабарико и Валерия Цепкало.

Николай МЕЛ НИКОВ, 
и иратель.

Как можно с пафосом 
петь «Мы за ценой 

не постоим!»?

Как я приструнил 
коммунальщиков

У пенсионера свободного времени мно-
го. И я решил использовать его в полезных 
целях. Занялся раздельным сбором бытовых 
отходов. Нашел партнера, который согласил-
ся забирать у меня отдельно отсортирован-
ную посуду из пластика. Узнал, кому мож-
но отдавать упаковочные пакеты из бумаги, 
а также газетную и книжную макулатуру. 
Решился вопрос и с реализацией стекла, 
металлической консервной тары.

Словом, мне абсолютно нечего было 
выбрасывать в контейнеры коммунальщи-
ков. Но, несмотря на это, они продолжали 
слать мне извещения об оплате якобы их 
услуг. Угрожали начислением пени и даже 
обращением в суд.

Я считал, что директор Буда-Кошелевской 
коммунальной службы разберется во всем и 
аннулирует все претензии ко мне. Но шло 
время, а с меня по-прежнему требовали 
деньги. За что? За то, что никаких отходов 
в «общий котел» я не поставлял, никто их у 
меня не забирал и не вывозил.

Чтобы отбиться от местных коммуналь-
щиков, я обратился в одну из организаций 
Белорусского общества защиты прав потре-
бителей. И спор я выиграл. Когда встретился 
с главным бухгалтером предприятия «Буда-
Кошелевский коммунальник», она прямо 
сказала: «Допущена ошибка, вам не надо пла-
тить».

Таким образом я приструнил местных 
коммунальщиков, показав им, что нельзя 
рассчитывать на незаработанные деньги.

С.МУЗЫЧЕНКО.
пос.Уза Буда-Кошелевского района.

ЛИЧНЫЙ ОПЫТ

Страна недавно отметила 
75-летие Победы – «праздник со 
слезами на глазах». И опять на всех 
телеканалах звучала песня о десятом 
десантном батальоне: «А нынче нам 
нужна одна победа, / одна на всех 
– мы за ценой не постоим!». Пели 
ее с пафосом и профессиональные 
исполнители, и самодеятельные, и 
даже дети. Пели, не понимая ужаса 
слов «мы за ценой не постоим». А 
за этими словами – сотни тысяч, 
миллионы жизней наших соотече-
ственников.

Прочитают эти строки идеологи-
чески зашоренные люди и завопят: 
«Мы не позволим очернять нашу 
святую Победу!»

А ваша ли она? Может, пора уже 
уняться, хватит показывать свой квас-
ной патриотизм, говоря о величии 
Победы. Да, фашизм был побежден, 
но ценой величайших потерь.

Сейчас нам без устали твердят, 
что «никто не забыт и ничто не 
забыто». А так ли это на самом деле? 
Можно ли назвать заботой о ветера-
нах требование чуть ли не каждый 
год проходить комиссию ВТЭК для 
подтверждения инвалидности? Как 
будто оторванные руки и ноги могут 
вновь отрасти…

Исходя из вышесказанного, я 
предлагаю обьявить на государствен-

ном уровне 9 Мая Днем поминове-
ния всех погибших в годы Великой 
Отечественной войны. Отменить, как 
это сделано, например, в Казахстане, 
помпезные парады, тешащие в пер-
вую очередь самолюбие правителей и 
кучки ура-патриотов. А сэкономлен-
ные миллионы адресно потратить на 
ветеранов.

Необходимо также в учрежде-
ниях образования проводить уроки 
памяти, на которых доводить до све-
дения молодого поколения правду о 
войне, а не сусальную, приукрашен-
ную историю.

А еще было бы нелишним на 
монументе Победы (который стоит 
на одноименной площади в Минске) 
заменить маршальский орден 
«Победа» на орден Отечественной 
войны, которым награждался не 
только генералитет, но и солдаты. 
И здесь опять я слышу сердитые 
голоса: «Не позволим покушаться 
на святое! Ведь этот монумент был 
утвержден в Москве».

Но я, 75-летний пенсионер, сын 
партизанки и партизана-фронто-
вика, все равно остаюсь при своем 
мнении. Они меня так воспитали, 
что идеологическому зомбированию 
я не поддаюсь.

Леонид САЙ.
Минск.

Как попасть на тренировки к чемпионке мира?
Марина Арзамасова рассказала «Народной Воле» о вынужденном уходе из большого спорта и о своей школе бега.

«Клуб разбураецца пад корань…»
Дырэктар ФК «Гарадзея» Аляксандр МАРЧАНКА распавёў «Народнай Волі», чаму яны спынілі існаванне і як прыйшлі да гэтага.

ПА-ЗА ГУЛЬНЁЙ

У мінулым сезоне “Гарадзея” ў 
чэмпіянаце Беларусі фінішавала 
ў вышэйшай лізе на 13-м месцы. 
З фінансаваннем былі праблемы і 
раней, але да заканчэння першын-
ства дацягнулі.

Як аказалася, на гэтым усё і 
скончылася. Хаця кіраўніцтва клу-
ба, відаць, да апошняга цешыла 
сябе нейкай надзеяй, бо з’явілася 
такое паведамленне: “З-за таго, 
што ў СМІ з’яўляецца інфармацыя 
аб звальненні работнікаў футболь-
нага клуба “Гарадзея”, лічым неаб-
ходным удакладніць: у сувязі з тым, 
што Гарадзейскі цукровы камбінат 
выходзіць са складу заснавальнікаў 
ФК “Гарадзея”, клуб вядзе перамовы 
аб змене заснавальніка. Лістоў з боку 
цукровага камбіната аб звальненні 
работнікаў, як раней пісалі ў СМІ, 
не паступала – гаворка ішла аб 
прыпыненні падаўжэння кантрактаў 
з асобамі, у якіх завершаны тэрмін 
дзеяння працоўных пагадненняў. Аб 
далейшых кроках па рэарганізацыі 
клуба мы будзем паведамляць дадат-
кова”.

Кіраўнік Беларускай федэрацыі 
футбола Уладзімір Базанаў такса-
ма выказаўся пра гэтую сітуацыю: 
“Усе клубы спансіруюцца мясцовымі 
органамі ўлады. Колькі яны змогуць 

ўтрымліваць? Я не ведаю. Змогуць 
ўтрымліваць “Гарадзею” – значыць, 
змогуць. Не змогуць – значыць, 
яны адмовяцца ад гэтага. Пакуль 
афіцыйнай адмовы ад “Гарадзеі” 
мы не атрымалі. Але не страшна, 
нават калі ў чэмпіянаце будзе не 16, 
а 15 каманд”.

– На сённяшні дзень сітуацыя 
такая, што ў нас практычна ўсе 
звольнены, – кажа дырэктар ФК 
“Гарадзея” Аляксандр МАРЧАНКА. 
– Застаўся я на пасадзе дырэкта-
ра і галоўны бухгалтар, мы рыхту-
ем дакументы для ліквідацыі клу-
ба. Далей перададзім паўнамоцтвы 
ліквідацыйнай камісіі і таксама 
звольнімся.

– Але ж была інфармацыя, што 
клуб вядзе перамовы аб змене 
заснавальніка…

– У гэтым накірунку ішла 
пэўная праца, але не атрымала-
ся. У мінулым годзе таксама была 
досыць складаная фінансавая 
сітуацыя, хаця выкараскаліся. 
Зараз нам сказалі, што ў цукро-
вага камбіната няма сродкаў, каб 
утрымліваць “Гарадзею”.

– Былі перадумовы для такога 
развіцця падзей?

– Тое, што цукровы камбінат 
выйдзе са складу заснавальнікаў, 

было вядома яшчэ ў мінулым год-
зе. Быў варыянт, што зменіцца 
заснавальнік клуба і новым стане 
райвыканкам, для таго каб заха-
ваць дзіцячую спартыўную школу з 
мінімальнай базай. Але райвыкан-
кам таксама адмовіўся.

– Што будзе з дзіцячай футболь-
най школай?

– Там працавалі дзевяць трэнераў, 
на мінулым тыдні ўсе яны былі так-
сама звольнены, і, наколькі мне вядо-
ма, з іх працаўладкаваліся пакуль 

толькі два чалавекі. А футбольная 
школа расфарміравана.

– Футбалісты “Гарадзеі” 
разбегліся па іншых клубах?

– Хтосьці – так, але некаторыя 
да гэтага часу шукаюць працу. А 
вось трэнеры пакуль не запатраба-
ваны.

– З усімі разлічыліся?
– На сённяшні дзень перад 

крэдыторамі, ігракамі, трэнерамі 
і іншымі работнікамі ніякіх 
запазычанасцяў няма.

– Сумная сітуацыя з клубам 
атрымалася…

– Для мяне яна і сумная, і нават 
трагічная, бо не здолелі захаваць 
мінімальную структуру клуба – 
ДЮСШ. Можа быць, надышлі б леп-
шыя часы, знайшліся б фінансы, і 
каманда магла б заявіцца хаця б у 
другую лігу. А так разбураецца ўсё 
пад корань.

– Пасля выбараў некаторыя 
футбалісты “Гарадзеі” выказалі 
сваю грамадзянскую пазіцыю, а, 
напрыклад, нападаючы каманды 
Расціслаў Шавель два разы быў на 
“сутках” за ўдзел у мірных акцы-
ях пратэсту. Можа быць, за гэта 
вырашылі пакараць каманду?

– Не думаю. Яшчэ да гэтых 
падзей было вядома, што кан-
цэрн “Белдзяржхарчпрам”, у які 
ўваходзіць і Гарадзейскі цукро-
вы камбінат, пазбаўляецца 
няпрофільных актываў, якім і 
з’яўляецца клуб. Вось і пазбавіліся.

– На ваш погляд, ці магчыма 
адраджэнне “Гарадзеі”?

– Калі б захавалася ДЮСШ, то 
яшчэ была б нейкая надзея. Таму 
нават калі з’явіцца чалавек, які захо-
ча развіваць футбол у раёне, то ўсё 
давядзецца пачынаць з нуля.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

Как известно, в конце 
августа 2019 года Марина 
Арзамасова была дисквали-
фицирована на четыре года за 
нарушение антидопинговых 
правил.

«Друзья, с сожалением сооб-
щаю, что я вынуждена пре-
рвать свою профессиональную 
деятельность на долгое время, 
– сообщила спортсменка. – Я 
увольняюсь из армии, но раду-
юсь более чем 20 годам спорта, 
которые ничем не заменить.

Я уже живу с этим вердик-
том несколько дней, но больше 
меня это не сломит. Я прини-
маю такой вариант развития 
событий. Смещаю свое внима-
ние со своих тренировок на 
работу. За эти месяцы боль-
шое количество недовольных 
комментариев меня закалило, 
конечно. Но прошу вас: не каз-
ните слишком жестоко, мне 
сейчас и так очень непросто».

– Почти полтора года про-
ходило расследование по мое-
му допинговому делу, но, к 
сожалению, решение было 
принято не в мою пользу, – 
рассказывает Марина. – Все 
мои доводы отвергли, а перед 

слушаниями было заявлено: 
мол, если я доказываю свою 
невиновность, то мне дадут 
2 года дисквалификации, не 
докажу – 4 года.

Я уже тогда поняла, чем 
закончится это дело. Но, чест-
но говоря, на эту тему сегодня 
вообще не хочется разговари-

вать, потому что она для меня 
болезненная до сих пор. Как 
говорят, рана еще кровоточит.

– Когда было разбиратель-
ство, в то время вы уже иска-
ли для себя запасной аэро-
дром? Понимали, чем будете 
заниматься, если отстранят от 
большого спорта?

– Честно скажу: никаких 
вариантов не рассматривала, 
все планы были связаны толь-
ко со спортом. Позже, когда 
стало известно о дисквали-
фикации, я потеряла работу 
и находилась в достаточно 
печальном состоянии. Вот 
тогда и стала задавать себе 
вопросы: «Как дальше жить? 
Чем дальше заниматься?”

Нужно было на первое 
время найти для себя хотя бы 
какое-нибудь занятие, мно-
гие мне говорили: «Марина, 
ты всю жизнь занимаешься 
бегом. Тебя все знают, у тебя 
отличная подготовка. Ты 
можешь передавать свои зна-
ния другим».

И я попробовала делать то, 
что умею. Тогда мне еще не хва-
тало моральных сил открыть 
какое-то свое дело, поэтому 
просто пошла работать фитнес-
инструктором в одно государ-
ственное учреждение.

Начала работу практи-
чески с нуля, набрала себе 
группу для занятий, пошел 
небольшой эмоциональный 
подъем. Но затем получила 
зарплату за две недели, и она 

оказалось очень маленькой. 
Может быть, это и нормаль-
ные расценки для госучреж-
дения, но меня они не устра-
ивали. Я уволилась и решила 
открыть свою школу бега.

– Зарегистрировались как 
индивидуальный предпри-
ниматель?

– Да, официально заре-
гистрирована. Мне помога-
ет муж, с его стороны всегда 
была поддержка.

Сейчас у нас уже зани-
мается достаточно большое 
количество людей, но мно-
го новичков, которые тре-
буют большего внимания. 
Нужно ведь всех подтянуть 
до какого-то определенного 
уровня, и муж этим как раз 
занимается. Естественно, для 
каждого человека подбираем 
индивидуальные нагрузки. 
Кто-то только начинает, а кто-
то уже готовится к марафону.

– Где проводите занятия?
– В столичном легкоатлети-

ческом манеже на Калиновского, 
сейчас будем проводить заня-
тия и в учебном манеже 
Университета физкультуры.

– Дорого тренироваться 

под руководством чемпион-
ки мира?

– Абонемент на восемь 
тренировок стоит 120 рублей. 
И это не какая-то заоблачная 
цена, а средняя по городу, 
если кто-то ходил, скажем, на 
занятия в бассейн или в тре-
нажерный зал.

Хочу отметить, что проблем 
при формировании групп вооб-
ще не было. Люди интересуют-
ся, группы добавляются. Сейчас 
многие стараются поддерживать 
здоровый образ жизни.

– Не думаете расширять 
свое дело?

– Пока мы только начи-
наем, и я иду от простого к 
сложному. В идеале, конечно, 
хотелось бы иметь большой 
беговой клуб со своей базой, 
расширенным штатом специ-
алистов.

Планы можно строить 
грандиозные, но я пока толь-
ко в начале пути. Хотя, честно 
говоря, горжусь, что смогла 
выйти из трудного эмоцио-
нального состояния, в кото-
ром находилась, и начала 
заниматься любимым делом.

Алесь СИВЫЙ.


